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در خاطــره ای که می خواهم تعریف کنم، اســم 
کســب و کار را نمی برم، زیرا به نظرم بی انصافی 
اســت و تقریبــاً همــه کســب و کارهای نــوآور 
بزرگی که زمانــی نه چندان دور اســتارتاپ های 

باانگیزه ای بودند، رویکرد مشابهی دارند. 
در آخر هفته ای که گذشــت، به دستور ادارات 
گردشــگری اســتان ها، هیچ اقامتگاهــی اجازه 
گرفتن مسافر نداشت و تهدید شده بودند که 
اگر خلافش رفتار شــود، پلمب می شــوند. این 
دستور که در واپسین ســاعات روز چهارشنبه 
ابــلاغ شــده بــود، پلتفرم هــای 
اجاره ویــلا و اقامتــگاه را با بحران 
مواجه کرده بــود. حالا آنهــا باید 
جوابگــوی کاربرانــی می بودند که 
از آنها اقامتگاه اجاره کرده بودند 
و بــرای ایــن درراه مانــدگان فکری 
می کردند. البته اداره گردشگری 
فقط زورش به جایی می رسید که 
بــرای کارش هزینه کــرده، فضای 
اســتانداردی در اختیار گردشگر 
می گــذارد و تحــت لــوای مجــوز 
فعالیــت می کنــد. وگرنــه بعیــد می دانــم آنهــا 
کــه روی مقوا کنــار جــاده تبلیغ ویــلا می کنند، 
برای اجــاره دادن یا نــدادن منتظر اجــازه مقام 
مســئولی باشــند؛ کــه تجربــه شــخصی بنــده 

می گوید نبودند. 
بگذریم؛ من و همسفرهایم صبح روز پنجشنبه 
از این دســتور از طریق پشــیبانی پلتفرم مطلع 
شــدیم. بلافاصله گزینه دیگری فرستادند و ما 

مقصد را بــه ســوی گزینه دیگــر تغییــر دادیم، 
غافل از اینکه بخش پشتیبانی بدون هماهنگی 
با صاحــب ویلا مــا را آنجــا فرســتاده و صاحب 
ویلا آن مکان را با مسافران روز قبل تمدید کرده 
است و برای همین هم جواب تماس های مکرر 
مــا را نمی دهد. اما ما این مســئله را به ســادگی 
نفهمیدیــم و بعــد از دو، ســه ســاعت پیگیــری 
مستمر و قول های پشــتیبانی که به زودی همه 
مســائل را حــل کــرده و بــا مــا تمــاس می گیرند 
)تماس هایی که هرگز گرفته نشــد( و هیچ جای 
نگرانــی نیســت، ایــن موضوع را بــا مــا در میان 
گذاشتند. البته باز هم به همین سادگی نبود و 
طی تماس آخر من پشتیبانی را قسم دادم که با 
من شفاف باشد و صداقت پیشه کند. آنجا بود 
که پشتیبان خسته و کلافه حقیقت را گفت و 

پرونده این مسئله را بست.
واقعیــت این اســت کــه اتفاقی کــه افتــاده بود، 
تقصیر آنها نبود. تقصیر من هم نبود. اما آنجا 
که بــه جــای رفتــاری صادقانــه، ســعی در گمراه 
کردن کاربر و داستان پردازی برای او داشتند، من 
کســب و کار را مقصر می دانم. کســب و کاری که 
می توانست با قبول مســئولیت، از همان ابتدا 
صاف و پوست کنده حقیقت را بگوید و احتمالاً 
با کــد تخفیــف و عذرخواهــی ســعی در جبران 
مافات داشته باشد. اما متأسفانه رگولاتورهای 
دمدمی، کسب و کارهای ما را هم متأثر کرده اند 
و اینجا خبری از مســئولیت پذیری نیســت. در 
حالی که عیار کسب و کارها با رفتارشان در زمانه 

بحران سنجیده می شود. 

INTROسرآغاز

چرا مدیریت بحران و مسئولیت پذیری
در کسب و کارهای نوآور مهم است؟

مشق خود را
از روی دست حاکمیت ننویسید!

درباره تصمیم های خلق الساعه ای که
 از یک رویکرد همسان ساز سرچشمه می گیرند

دو روز ناقابلی که ۶۰۰ میلیارد تومان 
ارزش دارد

مهم ترین مســئله ایــن روزهای اقتصــاد دیجیتال کشــور 
و به طــور کلی اقتصــاد نــوآوری که بــه دنبال خلــق ارزش و 
تولیــد ثــروت از طریــق ایجــاد تغییــر در فرایندهــای کهنه 
و ســنتی اســت، چیزی نیســت جز مانعی به نــام رویکرد 
بخش هایــی از حاکمیت. بخش هایی که به نظر می رســد 
اگرچــه قلیل اند، امــا صــدا و قدرت زیــادی دارند. هســته 

سخت و چگال تصمیم گیرنده ای که همه چیز 
را هم شکل خودش و افکارش و اولویت هایش 
می خواهــد. این بزرگ ترین ســد اکوسیســتم 

نوآوری ایران امروز و این روزهاست!
بی پولی، تحریم هــا، بســته و آکواریومی بودن 
اقتصاد، ســختی راه اندازی و اداره کسب وکار 
و حتی شاید مسئله تلخ و پرچالش مهاجرت 
و بی انگیزگــی نیــروی انســانی را بتــوان بــه هر 
ضرب و زوری باشــد حل کرد، اما ایــن رویکرد 
بسته و یکسان ساز را کسی نمی تواند در درون 

کسب وکارها برایش چاره ای بیندیشید.
نگاه و رویکردی که به کســب وکارهای داخلی به خصوص 
در بخش اقتصاد دیجیتال نگاهی خصمانه و سلبی دارد 
و هر تغییری را تهدیدی برای خــود می بیند. رویکردی که 
آن قدر استانداردها و بایدهایش را بسته و خودی تعریف 
کــرده کــه تقریبــاً تمامــی فعــالان اکوسیســتم نــوآوری و 
کسب وکارهای آن ، با این متر و معیارها از دایره تعریفش 

بیرون می افتند.
نگاهــی که فکر می کنــد و دوســت دارد همه ماننــد او فکر 
کنند که اگــر دو روز آخر یــک هفته را برای یک مناســبت 
مهــم مذهبــی از صنعتــی ماننــد گردشــگری کســر کنــد، 

اتفاق خاصی نمی افتد و انتظارش هم این اســت که همه 
متفق الفکــر ماننــد او بیندیشــند و تمکین کننــد. نگاهی 
که بــا تکیه بر همیــن هم شکل ســازی همگانــی باعث لغو 
رزروهای پلتفرم های آنلاین اجاره ویلا می شود و احتمالاً با 
خود می اندیشد که دو روز ناقابل به جایی برنمی خورد که 

کسی سفر نرود یا اقامتگاهی خالی بماند.
گزارش جابامــا را می خوانــدم که در آن اشــاره 
شــده بود آمارها نشــان می دهــد اندازه ســود 
ناخالص بازار اقامتگاه های ایران ۲۷۰۰ میلیارد 
تومان برآورد شده و متوسط ارزش هر سفارش 
)رزرو( ۲.۵ میلیــون تومــان اســت. همچنیــن 
بیــش از ۱۰۰ هــزار اقامتــگاه در سراســر ایــران 
وجود دارند که متعلق به ۵۰ هــزار نفر میزبان 
هستند. اگر دیتای جاباما را با اغماض دیتای 
کاملــی بدانیــم، همیــن دو روز ناقابــل بــرای 
صنعت اقامتگاه های گردشــگری کشور بیش 
از ۶۰۰ میلیارد تومان ارزش دارد! عدد درشتی 
اســت. عددی که برای هزاران خانوار روســتایی )جایی که 
روی صنعــت اقامتــگاه و گردشــگری حســاب ویــژه ای باز 

کرده( بزرگ تر و و مهم تر هم می شود.
گرفتاری ایــن روزهای مــا در بخش هــای زیــادی از جامعه 
از جملــه اقتصــاد دیجیتــال همیــن نــگاه همسان ســازی 
اســت که می پندارد هــر مســئله ای تنها یــک راه حل دارد 
و آن راه حل هم نزد اوســت. این گرفتاری بزرگ ماست که 
متأســفانه هرچه هم تلاش می کنیم برای تغییر آن، کمتر 
موفق و بیشتر حسرت زده هســتیم. فعلاً دریغ و حسرت 

است و لب گزیدن مدام و مدام... .

اولین گزارش عملکرد «بامن» منتشر شد

۴٫۵ میلیون کاربر فعال در ۳۱ استان
اولین گزارش رسمی از فعالیت اپلیکیشن بامن در سال 
۱۴۰۱ منتشر شد. بامن در سال ۱۴۰۱ با رشد ۱۰۰درصدی 
کاربران مواجه شــد و در حال حاضــر ۴.۵ میلیون کاربر 
فعال در ۳۱ استان کشور دارد و بیشترین تعداد تراکنش 

را با خرید از سوپرمارکت به ثبت رسانده است.
بامــن، اپلیکیشــن فعــال در حــوزه کش بــک اســت کــه 
کاربــران می تواننــد بــا ثبت نــام رایــگان در آن و معرفــی 
شــماره کارت های بانکی خود، بخشــی از هزینه ای را که 
بابت خریدهای روزانه پرداخت می کنند، دریافت کنند.

بر اســاس گــزارش ســالانه بامــن، تعــداد کل خریدهای 
باشــگاهی در مقایســه بــا ســال گذشــته، ۲۸۴ درصد و 
تعداد کل منکس )امتیاز( کسب شده در آن ۵۱۸ درصد 
رشد داشته است. مهم ترین پیشرفت های فنی بامن در 
سال ۱۴۰۱ مربوط به خرید و شارژ بلیت مترو با استفاده 
از منکس، خرج منکــس، تغییر دســته بندی خدمات و 
قابلیت دعوت از دوستان بوده است. در بامن ۱۳ دسته 
اصلــی خریــد حضــوری وجــود دارد کــه ســوپرمارکت با 
اختلاف بیشــترین تعداد تراکنش را به خود اختصاص 

داده است.
بر اســاس گزارش بامن، تراکنش های باشــگاهی کاربران 
این اپلیکیشن در سال ۱۴۰۱ با رشد ۷۵درصدی مواجه 

شده است. تراکنش های سوپرمارکتی بیشترین تعداد 
تراکنــش را بــه خــود اختصــاص داده انــد امــا در ســایر 
اصناف، بیشترین تعداد تراکنش مربوط به خرید مواد 
غذایــی بــوده اســت. همچنین در بخــش خرید شــارژ و 
اینترنت همراه، بســته های همراه اول رتبه اول را کسب 

کرده اند.
در ادامــه ایــن گــزارش آمــده کــه ۷۰ درصــد از تعــداد 
تراکنش هــای باشــگاهی کاربــران بامــن حضــوری و ۳۰ 
درصد آنها به صورت آنلاین بوده انــد. طبق این گزارش، 
تمامــی کاربــران بلوبانــک عضــو بامــن هســتند؛ چراکه 
ســرویس پــاداش بلوبانــک همان بازگشــت وجــه با من 

است.
در یک ســال گذشــته تعــداد کالاهایــی که در فروشــگاه 
بامن با اســتفاده از منکس خریداری شده ۱۲۰۹ درصد 
افزایش داشته و بیشترین کالای خریداری شده مربوط 
به هدفون بی ســیم لنــوو بوده و بیشــترین خریــد کالا از 

فروشگاه  بامن در شرق تهران انجام شده است.
بامن در سال گذشته چهار کمپین برگزار کرد که هر کدام 
از آنها به جذب تعداد زیادی کاربر جدید منجر شــد که 
به  تبع آن رشــد میانگین بازدید روزانــه و افزایش آگاهی 

از برند اتفاق افتاد.
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مدیرعامل جدید فاوا شهرداری
سعید جهانی مدیرعامل سازمان 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات، »فــاوا« 
شهرداری تهران شــد. او از بهمن ماه سال 
گذشته سرپرست این سازمان بوده است.

یارانه وزارت خانه 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات اعلام کرده که دولت قصد 
دارد در همه کشور، به هر خانه ای که اپراتور 
به شــبکه متصل کند، ســالی دو میلیون 

تومان یارانه پرداخت کند.

تسهیل کارت بازرگانی 
دانش بنیان ها

دانش بنیان ها برای دریافت کارت بازرگانی 
نیازی به داشتن کارت پایان خدمت، ارائه 
سند تک برگ ساختمان و حداقل سن ۲۳ 

سال ندارند. 

حمایت اسنپ از خرس قهوه ای
اســنپ از آغــاز طــرح جدیــد 
نیکوکاری اسنپ کلاب با عنوان »حفاظت 
از گونه  خرس قهوه ای« خبر داد. این طرح 
بــا همــکاری »انجمــن پایشــگران حامــی 

محیط زیست« انجام می شود.

روز ۳۱ تیرماه در شــبکه های اجتماعی تصویــری از صفحه 
مانیتورینــگ پیام رســان بلــه منتشــر شــد. در ایــن تصویر 
تعدادی پیام عادی را مشاهده می کنیم؛ پیام هایی که برخی 
از آنها در »اوهوم« خلاصه می شــدند. به نظر می رسد این 
تصویر را یکی از کارمندان این پیام رسان منتشر کرده است.
انتشــار این تصویر برای پیام رســان بله حواشی بسیاری به 
وجــود آورد و در پی این حواشــی، بله بیانیه ای منتشــر کرد 
که البته نکات قابــل تأملی در همین بیانیه نیــز وجود دارد. 
ســازمان فناوری اطلاعات نیز از مدیران ارشــد بله خواست 

این اتفاق را توضیح دهند.

 بیانیه بله درباره تصویر منتشرشده
پیام رسان بله پس از انتشار تصویری از پیام کاربران بیانیه ای 
در خصوص این تصویر منتشر کرد. به طور خلاصه سه نکته 
در این بیانیه قابل تأمل است؛ اول، این پیام رسان خود را برای 
رصد برخی پیام ها و محتوای کانال ها در راستای جلوگیری 
از انتشــار محتوای مجرمانــه محق می دانــد. دوم اینکه بله 
هنوز بر حفظ حریم خصوصی کاربران خود اصرار دارد و آن 
را خط قرمز خود می داند و در آخر پیگیری و برخورد قانونی با 
منتشرکننده این تصویر، حق قانونی پیام رسان بله به شمار 

رفته است.
البته ســازوکاری که بله بــرای جلوگیری از انتشــار محتوای 
مجرمانه از آن استفاده می کند، در هیچ کدام از پیام رسان های 
مشابه اســتفاده نمی شــود. می توان گفت بیان استفاده از 
این ســازوکار در بیانیه بله نوعــی مهر تأیید بــر نگرانی های 

به وجودآمده است.

 اطلاعیه سازمان فناوری اطلاعات درباره بله
در پــی بیانیــه منتشرشــده از ســوی بلــه، ســازمان فنــاوری 
اطلاعــات از مدیــران ارشــد بله خواســت توضیحــات خود 
را دربــاره این اتفــاق ارائه دهنــد. ظاهراً توضیحــات بله برای 
ســازمان فناوری اطلاعات قابل قبول بوده، زیرا این سازمان 
در اطلاعیــه خود اعــلام کرد پیام رســان بلــه در حفظ حریم 
شــخصی کاربران خود تلاش می کنــد و پیام کاربــران در این 

پیام رسان جای امنی دارد.
در بیانیــه ســازمان فنــاوری اطلاعــات آمــده اســت: »طبــق 
بررســی های انجام شــده، ســامانه مقابله بــا کلاهبــرداری و 
محتوای غیراخلاقی در کانال ها و گروه های عمومی بله به  طور 
کامل از سامانه های اصلی این پیام رسان جداست. محتوای 

درون ایــن کانال هــا و گروه هــا طبــق ســند قوانیــن و شــرایط 
اســتفاده از پیام رســان، به عنوان مصداق محتوای عمومی 

معرفی شده است.«
گفتنی است در این بیانیه تأکید شده محتوای عمومی مورد 
اشــاره در این سامانه با هدف شناســایی و حذف محتویات 
کلاهبرداری مانند فیشینگ و لینک های مضر و محتواهای 
غیراخلاقی مورد بررسی قرار می گیرد. این محتوای نامناسب 
بــا گزارش هــای واصله کاربــران یــا از طریــق ابزارهــای هوش 
مصنوعی )متن کاوی( می تواند شناسایی شده و برای بررسی 

بیشتر در اختیار سامانه قرار بگیرد.
در بخش پایانی اطلاعیه سازمان فناوری اطلاعات همچنین 
تأکید شده است: »با بررسی بخش های مختلف این سامانه 
مشخص شد که اپراتور امکان مشاهده اطلاعات خصوصی 
کاربر ارســال کننده محتــوا در کانال هــا و گروه هــای عمومی 
مانند آیدی کاربر، نام ارسال کننده و شماره  تلفن را ندارد. با 
توجه به این توضیحات، در این مورد هیچ گونه نقض حریم 
خصوصی مشــاهده نشــده و امنیــت اســتفاده کاربــران از 

پیام رسان بله همانند گذشته تأمین است.«

 دفاع وزیر ارتباطات از پیام رسان های داخلی 
عیســی زارع پــور، وزیــر ارتباطــات در خصــوص تصویــر 
منتشرشــده از پیام های کاربران پیام رســان داخلــی بله، در 

حاشیه جلسه هیئت دولت روز چهارشنبه چهارم مردادماه 
گفت: »حفظ امنیت کاربــران و حریم خصوصی آنها خط 
قرمز ما در وزارت ارتباطات اســت. آن عکس هم خودشــان 
)پیام رسان بله( توضیح دادند و بررسی ما هم همین بود که 

برای رسیدگی به گزارش های مردمی بوده است.«
اتفاقــات اخیر بــرای پیام رســان داخلــی بله باعث می شــود 
بخواهیــم چنــد مســئله در خصــوص پیام رســان های 
داخلی را مرور کنیم. ایران تنها کشــوری اســت کــه از قانون
Digital Market Act استفاده می کند و به واسطه این قانون 
امکان اتصال چند پیام رســان به یکدیگر فراهم می شــود و 
کاربران می توانند بدون نصب تمامی پیام رسان ها و تنها با 
داشتن یکی از آنها، در دیگر پیام رسان ها نیز فعالیت کنند.

به گفته وزیــر ارتباطــات، قانون فــوق در کشــورهای اروپایی 
نیــز به بحــث گذاشــته شــده و قــرار اســت از ســال ۲۰۲۴ از 
این قانون در اروپا هم اســتفاده شود. ســؤال اما اینجاست 
که با وجود دسترســی بله بــه پیام ها، آیا دیگر پیام رســان ها 
هم امکان دسترســی به پیام های کاربــران را دارند؟ موضوع 
زمانــی پیچیده تــر می شــود که امــروزه بــا وجــود فیلترینگ 
پیام رســان های خارجــی و ســخت شــدن اســتفاده از آنهــا 
و از طرفــی دیگــر اجبــار برخــی نهادهــا بــرای اســتفاده از 
پیام رســان های داخلی، حجم بســیار بالایی از اطلاعات در 

دسترس پیام رسان های داخلی قرار گیرد.

نگاهی به اتفاقاتی که اخیراً برای «بله» رخ داد

آیا حریم خصوصی افراد در پیام رسان های 
داخلی حفظ می شود؟

جذب سرمایه اولین طرح شناسا بر سکوی «اینوستوران» انجام شد

پلتفرمی برای تأمین مالی جمعی خرد 
اولیــن طــرح شناســا بــر ســکوی تأمیــن مالــی جمعــی 
»اینوســتوران«، با جذب شــش میلیــارد ریال و با ســود 

شش ماهه ۲۵ درصد با موفقیت به اتمام رسید.
سرمایه گذاری در اولین طرح سکوی تأمین مالی جمعی 
اینوســتوران )پلتفــرم شــبکه نــوآوری ارزش آفرینــی و 
ســرمایه گذاری ایرانــی( با موفقیــت به پایان رســید. این 
طرح متعلق به شــرکت »آریافناوران آرتابینش« اســت 
که در زمینه تولید ربات های بازرسی صنعتی و نیز ارائه 

خدمات بازرسی فعالیت می کند. 
سود پرداختی به سرمایه گذاران در این مدت ۲۵ درصد 

برآورد شده و حداقل میزان ســرمایه گذاری در این طرح 
نیز برای افراد حقیقی و حقوقی پنج میلیون ریال است.
ســکوی »اینوســتوران«، پلتفــرم تأمیــن مالــی جمعــی 
شــرکت شناســا )شــبکه نــوآوری ارزش آفرینــی و 
ســرمایه گذاری ایرانی( است که فرصت ســرمایه گذاری 
روی کســب وکارهای نــوآور را بــه صــورت خــرد فراهــم 

می کند.
ایــن شــرکت برخــی اهــداف خــود را ارتقــای وضعیــت 
سلامت و سبک زندگی افراد جامعه و استفاده بهینه و 
پایدار از منابع طبیعی در زمینه شناسایی، شکل دهی، 

تجاری ســازی، ســازمان دهی و راهبــری کســب  وکار های 
نوآور مستعد، رشد و بالندگی مبتنی بر فناوری معرفی 

می کند.
از زمینه هــای کاری ایــن شــرکت، معرفــی فرصت هــای 
نوآورانــه خوش آتیــه بــه گــروه مالــی پاســارگاد جهــت 
ورود مســتقیم هلدینــگ - شــرکت های گــروه مالــی در 
ســرمایه گذاری مشــترک در ابعــاد گوناگون بــا همراهی 
شناســا و نیــز عرضــه فرصت هــای سرمایه گذاری شــده 
شناســا به هلدینگ های گروه مالی پاســارگاد به منظور 

سرمایه گذاری در مراحل بعدی است.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

چندی پیش انجمن تجارت الکترونیک تهران گزارشی 
از کیفیــت اینترنــت در ایــران منتشــر کــرد و بر اســاس 
این گزارش به اینترنــت ایران عنوان »قهرمــان اینترنت 
بی کیفیت در جهان« داده شد. در روزهای بعد از انتشار 
گزارش انجمن تجــارت الکترونیــک، وزیــر ارتباطات در 
حاشیه نشست هیئت دولت اعلام کرد محتوای گزارش 
اخیر انجمن بی انصافی است. همچنین زارع پور گفت 
در یــک نشســت بــا حضــور اعضــای انجمن و شــرکت 
ارتباطات زیرساخت، گزارش اخیر انجمن مورد بررسی 
قرار گرفته است. بعد از این اظهارات بود که ویدئو کامل 
نشســت از ســوی وزارت ارتباطــات در فضــای مجــازی 

منتشر شد.
در جلســه ای که با حضور دو بخش خصوصی و دولتی 
برگزار شــد، بخش دولتی انتقادات فراوانــی به محتوای 
گــزارش انجمــن تجــارت الکترونیــک وارد کــرد. بخــش 
عمــده انتقــادات از ســوی محمــد جعفرپــور، قائم مقام 
شرکت ارتباطات زیرساخت مطرح شد. او بخش زیادی 
از محتــوای گــزارش انجمــن را دقیــق ندانســت و به این 
نکته اشاره کرد که آی پی داخلی در گزارش اخیر در نظر 
گرفته نشــده و بســیاری از اطلاعات نیز بــه همین دلیل 

نادرست هستند.
اما اعضــای انجمن اعــلام کردنــد آی پی داخلــی به طور 

آگاهانه کنار گذاشــته شــده و هــدف اصلی ایــن گزارش 
نشان دادن دلایل نارضایتی کاربران از کیفیت اینترنت 
اســت که بیشــتر روی بخــش خاکســتری ســایت ها در 
ایــران متمرکــز هســتند. وزارت ارتباطــات همچنیــن به 
این موضوع اشــاره کرد که بخشــی از کندی هــا به دلیل 
فیلترینــگ یــا بــه عبارتی پالیســی ایجادشــده از ســوی 
نهادهای قانون گذار اعمال می   شود که وزارت ارتباطات 

کنترلی روی آنها ندارد.
محمدجعفرپور، قائم مقام شرکت ارتباطات زیرساخت، 
در ایــن نشســت گفــت: »برخــی نــکات در ایــن گزارش 
بررسی نشده اســت. اگر ما بخواهیم صد سایت برتر را 
بررسی کنیم، باید نکاتی را در نظر داشته باشیم. در بین 
این ســایت ها ســایت های تحریمی وجود دارد و دستور 
فیلترینگ هم روی برخی از آنها اعمال می شود که البته 
فیلترینگ نیز در اختیار وزیر ارتباطات نیست. در واقع 
باید این حقیقت را در نظر گرفت که بین صد سایت برتر 
که در نظر گرفته شــد، نیمی از آنها در حالــت تحریم یا 
فیلتر قرار دارنــد که این حقیقــت را در کشــور نمی توان 

نادیده گرفت.«
او در ادامــه توضیــح داد وجــود ۵۰ درصــد پکــت لاس 
غیرواقعی است، زیرا در این صورت دانلود یک فایل هم 

امکان پذیر نمی شد.

  امکان ایجاد فهرست سیاه و خاکستری 
از لحاظ فنی وجود ندارد

جعفرپور در ادامه وجود فهرســت ســیاه یا خاکســتری 
را در اینترنــت ایــران منکــر شــد و گفــت: »در رابطــه بــا 
فهرست سیاه و خاکستری ســایت ها، باید بگویم اصلاً 
چنیــن چیــزی وجــود نــدارد. برخــی ســایت ها تحریــم 
هستند که البته با بعضی از ســازوکارها سعی می کنیم 
آنهــا را رفــع کنیــم. از لحاظ فنــی امــکان ندارد بــا حجم 
بالای درخواستی که وارد می شود، ما بتوانیم پالیسی و 
فهرست خاکستری ایجاد کنیم که روی آنها اختلال هم 

به وجود بیاوریم.«

  هدف ما تحلیل رفتار شرکت زیرساخت 
نبوده است

در مقابــل، اعضــای انجمــن تجــارت الکترونیــک بــه 
پاســخگویی در خصوص انتقــادات پرداختند. نماینده 
ابرآروان گفت: »هدف ما تحلیل رفتار شرکت زیرساخت 
نیست. بلکه می گوییم در آخر، کاربر از کیفیت اینترنت 
راضــی نیســت. خواهش مــا این اســت که کمیســیونی 
تشکیل شــود تا بخش خصوصی در آن شرکت داشته 
باشــد و شــاخص ها در این کمیسیون مشــترک بررسی 

شوند.«

جدال بر سر آی پی 
داخلی و خارجی

جلسه  وزارت ارتباطات و انجمن تجارت الکترونیک در پی گزارش این انجمن از کیفیت 
اینترنت برگزار شد

تشکیل کمیسیون مشترک 
بخش خصوصی و دولتی

 دستیابی به
یک راه حل

در جلســه مشــترک انجمــن 
تجــارت الکترونیــک تهــران و 
وزارت ارتباطــات کــه در پــی گــزارش 
انتقــادی انجمن در خصــوص کیفیت 
اینترنت برگزار شــده بود، هر دو بخش 
خصوصی و دولتی به نتیجه یکســانی 
درباره تشکیل کمیسیون مشترک بین 
بخش خصوصی و دولتی رسیدند تا با 
مشــارکت بیشــتر بخــش خصوصی و 
انطبــاق شــاخص های هــر دو بخــش، 

گزارش های دیگری نیز نوشته شود.

محمــدی،  ســعید   
هم بنیان گــذار دیجــی کالا در 
این جلســه گفت: »شــاید اولین قدم 
برای بهبود مسائل درک درست باشد. 
در خصــوص کیفیــت اینترنــت از 
زاویه هــای مختلــف نقطه نظــر وجــود 
دارد. در گزارش اخیر نیز سعی کردیم 
با منطق علمی قابل دفاع پیش رویم. 
حــال بایــد ببینیــم راه حل هــا چــه 
هســتند؟ ما حــدود چهــار ســال روی 
KPI هــای  یــن  اصلی تر از  یکــی 
کســب وکارمان که شــاخص او سی تی 
است گزارش می دادیم که روبه بهبود 
هم بود. اما امسال در این مورد با افت 
کیفیت مواجــه بودیم  که گــزارش هم 
کردیم. اگــر بخواهیم این گــزارش را از 
نظــر کیفیــت دریافتــی مخاطــب از 
اینترنــت بررســی کنیــم، ایــن گــزارش 
کاملاً صحیح است. ولی اگر بخواهیم 
در ســنجش کیفیــت اینترنت کشــور 
وایت لیســت ها را هــم دخیــل کنیم و 
تنهــا فهرســت خاکســتری را در نظــر 
نگیریــم، حتمــاً نتیجــه چیــز دیگــری 
خواهد شــد. پیشــنهاد من این است 
کــه بخــش خصوصــی و دولتــی بــه 
صورت مشــترک روی این شاخص ها 
کار کنند و در آخر گزارشی رسمی ارائه 
شــود که نتیجــه بهتری بــرای کیفیت 

اینترنت ایران حاصل شود.«

 ژوبین علاقه بنــد، مدیرعامل 
لیان نیز گفت: »نباید تنها به 
تشــکیل چنین جلســاتی اکتفا کرد و 
باید تعامل حفظ شود و شاخص ها به 
گونه ای تنظیم شود که بتوانیم به یک 
گزارش واحد برسیم. این قطعاً نتیجه 

مثبتی برای این جلسه خواهد بود.«

REPORTگزارش



مدیران و فعالان صنایع مالی ایران  

و کسب وکارهای اکوسیستم نوآوری 

با پنل ها و سخنرانی های تخصصی

با حضور 

کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار � کند

رویداد 
ینده پول آ

سالن همایش های کتابخانه ملیمهر ١٤٠٢
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کسبوکار
B U I S I N E S S

 امیرحسین اقدسی، مدیر اجرایی اسپکسا
می گوید اختلال در اینترنت بین المللی روی شبکه داخلی تأثیر می گذارد

در خرداد ۱۳۹۹، تیمی به نام اسپکسا با ایده  ساخت یک 
 CloudContent( ابزار مدیریت و به اشتراک گذاری محتوا
Collaboration( در اولیــن رویداد-مســابقه  تخصصــی 
تولیــد محصــولات ابــری )ابربــازی( شــرکت کــرد و موفــق 
شــد مقــام اول ایــن مســابقه را به دســت بیــاورد. ایــن امر 
پیش زمینه ای بود که باعث شــد چهار نفــر از اعضای این 
تیم، چنــد مــاه بعــد بــا راه انــدازی هســته اولیــه مجموعه 

اسپکســا به منظــور ســاخت یــک فضــای ذخیره ســازی و 
همــکاری ابــری انعطاف پذیــر، فعالیــت خــود را به صــورت 
جدی تــر در حــوزه ابــری ادامــه دهنــد و بــرای توســعه ایــن 
کسب وکار جذب ســرمایه کنند. »امیرحسین اقدسی«، 
مدیر اجرایی این مجموعه در گفت وگو با کارنگ می گوید که 
اسپکسا به دنبال ورود به بازارهای جهانی این حوزه است، 
اما در این میان شرایط زیرساخت اینترنت در ایران یکی از 

چالش های مهم پیش روی این شــرکت است که به دنبال 
راهکاری برای حل آن هستند.

در حال حاضر محصولات و خدماتی که 
ارائه می دهید، چه هستند؟

اسپکســا با این هدف که همــکاری را در تیم ها، شــرکت ها 
و ســازمان ها تســهیل کند، به وجــود آمد. در حــال حاضر 

چالش مشترک استارتاپ ها 
مهاجرت، اینترنت و سرمایه

مدیرعامل گروه خدمات 
انفورماتیک راهبر خبر داد

خدمات زیرساختی 
 با دیتاسنتر

»ابر راهبر«
گروه خدمات انفورماتیک راهبر، 
در راستای ارتقا و اغنای اقتصاد 
دیجیتال و همچنین استفاده از توان فنی 
متخصصــان داخلــی، اقدام بــه طراحی و 
ســاخت دیتاســنتر بــا نــام تجــاری »ابــر 
راهبر« کرد که فاز اول مرکــز داده خود را با 
ظرفیت ۱۰۰ رک و پست برق اختصاصی 
راه انــدازی کــرد. ایــن دیتــا ســنتر دارای 
پشتیبانی ۲۴ساعته بوده و بلافاصله بعد 
از افتتاح نیز آماده خدمات »کلوکیشن« و 

»ددیکشن« است.

 حمیدرضــا نائینــی، مدیرعامل 
گروه خدمات انفورماتیک راهبر 
با تأکید بــر اینکه با افتتاح این دیتاســنتر 
ســرعت پیشــرفت ایــن شــرکت و گــروه 
خدمات انفورماتیک مــا حرکت رو به جلو 
خواهد داشت، به ایســنا گفت: »افتتاح 
این دیتاسنتر برای لایه زیرساخت، اهداف 
گروه و همچنین پیشــرفت علــم اقتصاد 
دیجیتال در جامعه بسیار سودمند است 
و ما با افتتاح و بهره برداری از این مرکز داده 
به یکــی از اهــداف کلان خــود در توســعه 

کسب و کار دست یافتیم.«

 بــه گفتــه او کار ایــن شــرکت بــا 
افتتــاح ایــن دیتاســنتر بــه اتمام 
نرســیده و راهبر طرح فــاز دوم را نیز با ۱۰۰ 
رک و با پشتیبانی و تأمین برق قوی افتتاح 

می کند.

 ارائه خدمات مرکز داده و پردازش 
ابری از مأموریت های اصلی گروه 
خدمــات انفورماتیــک راهبر بــوده و مرکز 
داده این شــرکت یکی از به روزترین مراکز 
داده کشور اســت که از ویژگی هایی چون 
تضمیــن امنیــت اطلاعــات، پایــداری 
خدمات، سیستم پشتیبانی ۲۴ساعته، 
اســتفاده از آخریــن فنــاوری در طراحــی 
مانیتورینــگ  سیســتم  و  دیتاســنتر 

پیشرفته NOC برخوردار است.

 این شــرکت فناور همچنین با 
در اختیار داشتن ظرفیت فیبر 
تاریک و مراکز زیرســاختی و مخابراتی 
کشــور و اتصال بــه اپراتورهــای همراه و 
ثابــت ظرفیــت ارتباط پذیــری بســیار 

بالایی دارد.

NEWSخبر

 مدیر اجرایی اسپکسا
مطرح کرد

 مجبوریم به 
 بازارهای خارج

فکر کنیم

امیرحسین اقدسی، مدیر اجرایی شرکت اسپکسا با تأکید 
بر اینکه کســب وکاری مانند ما مجبور اســت بــه بازارهای 
خارج از ایــران فکر کند، می گویــد: »بازاری که مــا در آن کار 
می کنیم، بر اســاس اطلاعاتی که داریم اندازه بــازار بزرگی 
ندارد. نرخ پذیرش فضای ابری به صــورت کلی در ایران بالا 
نیســت. آماری که داریــم از ۱۵ درصد تــا ۳۵ درصد متغیر 
است و به نظر هم نمی رسد با زیرساختی که در ایران شاهد 
آن هســتیم، این عدد تغییــر عجیبی در چند ســال آینده 

داشته باشد.«

به گفته او این عدد در دنیا و حتی در کشــورهای همسایه 
نیز بالای ۵۰ درصد است. البته در برخی کشورها این رقم 
بالای ۶۰ درصــد بوده و در کشــوری ماننــد آمریکا به بیش 
از ۷۵ درصد می رســد.  اقدســی با اشــاره به اینکه این آمار 
نشان دهنده حجم شرکت هایی است که از خدمات کلود 
استفاده می کنند، عنوان می کند: »از ســویی این حوزه در 
حال حاضــر در دنیا ترنــد اســت و حداقل تا ســال ۲۰۲۵ و 
۲۰۲۶ رشــد آن ادامه دار خواهــد بود. در حــال حاضر برای 
ورود بــه بازار دیگــر کشــورها، کارهایی به صــورت عملیاتی 

I N T E R V I E W

   عکس:  نسیم اعتمادی



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۶
۸ مـــــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

7

کسبوکار
B U I S I N E S S

بخشــی کــه روی آن کار می کنیــم، نگهــداری اطلاعــات 
سازمان هاســت و برنامــه ما برای توســعه این اســت که این 
اطلاعات بتواند در ســازمان بچرخــد و با ایجاد گــردش کار، 
بهره وری سازمان ها را افزایش دهد. در حال حاضر مجموعه 
ما فقــط بــه تیم هــا، شــرکت ها و ســازمان ها ســرویس ارائه 
می دهد و فعــلاً برای اشــخاص خدماتی نــدارد. خدمات ما 
بــه دو صــورت ارائــه می شــود؛ یکی ســرویس آنلاین اســت 
که بیشــتر تیم ها و شــرکت های کوچک تــر از آن اســتقبال 
می کننــد. ایــن مجموعه هــا می توانند بســته ای را بــا توجه 
به تعداد کاربران شــان و حجــم فضای ذخیره ســازی که نیاز 
دارند، به صورت آنلاین دریافت  کنند و هزینه آن را به صورت 
ســالیانه یــا ماهیانــه پرداخــت کنند. ســرویس دیگــری که 
اسپکســا ارائه می دهد، ســرویس های ســازمانی اســت که 
معمولاً برای شرکت ها و سازمان های بزرگ تر مناسب است. 
در این حالت بعد از انعقاد یک قرارداد، فضای مورد نیاز به 
سازمان مورد نظر اختصاص داده می شود که این سرویس 

همراه با یک پشتیبانی ویژه است. 

مهم تریــن مزیــت رقابتــی 
بــا  مقایســه  در  را  خــود  محصــول 
کســب وکارهای دیگری که در این حوزه 

فعالیت می کنند، چه می دانید؟
بــرای اســتفاده از ســرویس های جایگزیــن 
محصــولات مــا، شــما بایــد از ســرویس های 
ذخیره ســازی  فضــای  یــک  زیرســاختی، 
ابــری دریافــت کنیــد کــه ایــن فضــا به دلیــل 

زیرساختی بودن چندان قابل مدیریت نیست و بیشتر به 
کار توسعه دهندگان می خورد. فضایی که اسپکسا در اختیار 
کاربــران خود قــرار می دهــد، یک فضــای کاملاً آماده اســت 
و کاربــران می توانند آنجا فایــل را منتقل کرده و به اشــتراک 
بگذارنــد و اپلیکیشــن وب، موبایــل و دســکتاپ دارد و برای 
مدیریت آن نیازی به وجود شــخص خاصی که متخصص 
باشد، نیست و همه افراد یک مجموعه می توانند به راحتی 
از آن استفاده کنند. البته چنین سرویس هایی را برنامه های 
خارجی مانند دراپ باکس، مگا، گوگل ورک اسپیس و ... نیز 

ارائه می دهند. 

مزیــت اســتفاده از محصــول شــما در 
مقایسه با برنامه های خارجی چیست؟

مزیت رقابتی ما نســبت بــه این شــرکت ها ســرعت بالاتر، 
دسترســی بهتــر، آپلــود و دانلــود ســریع تر، امــکان انجــام 
پرداخت ریالی و پشتیبانی بهتر است. همچنین این امکان 
وجود دارد که سازمان ها با مجموعه ما  قرارداد ببندند. سعی 
ما بر این اســت که یک محصــول قابل رقابت بــا نمونه های 

خارجی ارائه دهیم. 

چند درصد کاربران از خدمات آنلاین شما 
استفاده می کنند و به طور کلی بیشتر کاربران شما در 

چه حوزه هایی فعالیت می کنند؟
حدود ۷۰، ۸۰ درصد از کاربران ما را شرکت هایی که به صورت 

آنلاین از این خدمات استفاده می کنند، تشکیل می دهند 
و حدود ۲۰، ۳۰ درصد کاربران ما سازمانی هستند. البته در 
مورد حجم مورد استفاده شاید بتوان گفت این آمار برعکس 
اســت. شــرکت هایی کــه از خدمات مــا اســتفاده می کنند، 
بیشــتر در حــوزه مدیــا فعــال هســتند، مانند شــرکت های 
تبلیغاتــی، تولید محتــوا، اســتودیوهای انیمیشــنی و... که 
در کار خود از فایل های حجیم استفاده می کنند. استفاده 

از خدمات ما کار را برای این مجموعه ها تسهیل می کند.

آیــا در زمینــه بومی ســازی  این فضــا برای 
کاربران ایرانی نیز اقدامی انجام شده است؟

یکسری امکانات در اسپکسا داریم که شاید در محصولات 
خروجی به این شکل وجود نداشته باشد و در واقع بر اساس 
بازخوردی که از کاربران داشــتیم توســعه پیدا کرده اســت. 
همچنین بر اساس تحقیق و توســعه و نیازهایی که در بازار 

وجود دارد نیز ویژگی هایی به این برنامه افزوده شده است.

مهم تریــن چالشــی کــه در حــوزه 
کسب وکاری خود دارید، چیست؟

فکر می کنم امروز از هر کســب وکار ایرانی این 
ســؤال را بپرســید یک جواب می دهد و آن هم 
بحث مهاجرت استعدادهاســت. بزرگ ترین 
چالش کســب وکارها این اســت که افرادی که 
در این حوزه فعال هســتند هم تعدادشــان در 
حال کاهش است و هم قدرت رقابت شرکت ها 
برای جذب این افراد بــه لحاظ مالی و غیرمالی 
در وضعیت نزولی اســت. چالش  دیگر برای کسب وکار ما 
به صورت خاص موضوع شرایط زیرساخت اینترنت است. 
برای شرکت هایی که در حوزه ابری کار می کنند، زیرساخت 
اینترنت حکم شاهرگ را دارد. هر اتفاقی که برای زیرساخت 
اینترنــت بیفتــد، نتیجــه آن نارضایتــی کاربــران ماســت. 
بسیاری می گویند شما که روی بستر اینترنت داخلی کار 
می کنید، نباید اختلال داشته باشید، اما واقعیت به چند 
دلیل این گونه نیســت؛ اول اینکه به هر حال ســرویس ما 
با ســرویس های بین المللی ارتباط دارد. بــرای مثال لاگین 
سیستم ما با گوگل کار می کند. وقتی ارتباط دچار مشکل 
شــود، این بخــش از کار ما نیز دچــار اختلال خواهد شــد. 
بسیاری از دیگر سرویس های زیرســاختی که ما استفاده 
می کنیم هم باز دچار این مسئله هستند. از سویی زمانی 
کــه در شــبکه بین المللــی شــاهد اختــلال هســتیم، روی 
شــبکه داخلی هــم تأثیــر می گــذارد، بــرای مثال بســیاری 
اوقات سرور های ما یکدیگر را نمی بینند و با دیتاسرورهای 
مختلــف نمی توانیم ارتبــاط برقــرار کنیم. موضــوع جذب 
سرمایه و ویژن سرمایه گذار برای خروج هم چالشی است 
که فقط مختص حوزه کاری ما نیســت و در واقع بسیاری 
از استارتاپ ها درگیر آن هستند. در این زمینه اکثر اوقات 
حساب وکتاب ها با یکدیگر هم خوانی ندارد. سرمایه گذار 
چشــم انداز جذابــی بــرای خــروج نــدارد و به طــور طبیعــی 
سرمایه پذیری استارتاپ ها هر اندازه هم که محصول خوبی 

داشته باشند، کم می شود. 

انجام داده  و سعی کرده ایم محصول مان به لحاظ معماری 
و... با نمونه های خارجی قابل رقابت باشــد. برنامه داریم 
که تا پایان ســال فعالیت مان در این حوزه را آغاز کنیم. در 
حال حاضر مهم ترین مشــکلی کــه در این زمینــه داریم، 
زیرساخت اینترنتی ایران است و ناچار هستیم با توجه به 
این موضوع یک شــریک خارجی برای زیرساخت داشته 
باشیم. اگر بتوانیم این چالش را برطرف کنیم، محصول مان 
برای ارائــه به دیگــر بازارهــا آماده اســت. خیلــی نمی توان 
گفت کشــور خاصی را برای هدف در نظــر گرفته ایم. البته 

طبیعی است که بازارهایی که شناخت بیشــتری روی آن 
داریم، برای ما مناسب تر است، اما روی نیچ مارکت خاص 
در حال کار هســتیم و روی حوزه مدیا تمرکز کرده ایم و نیز 
کسب وکارهایی که در این حوزه فعالیت می کنند. در حال 
حاضر کاربر خارج ایران حتی از آمریکا و اروپا هم داریم، اما 
یک سر همه این مشتریان در ایران است؛ یعنی یا شرکتی 
اســت که پایه آن در ایران قرار دارد و شــعبه خــارج از ایران 
دارد یا اینکه شــرکت  خارجی اســت که توســعه دهنده  یا 

تسهیلگری در ایران دارد و... .

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

کارخانه نوآوری رسانه راه کار  برگزار می کند

۸ شهریور ۱۴۰۲   |    سالن قلم کتابخانه ملی
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بلاکچين
B L O C K C H A I N

ترغیب به نیکوکاری
به وسیله فناوری 

 مارکت پلیس 
نیکوکاران

 »مومنت«، پلتفرمی نوآورانه و 
فناورانــه در حــوزه نیکــوکاری 
است که لحظات اثر کمک افراد خیر را 
در بســتر بلاکچین به ان اف تــی تبدیل 
می کند. در نتیجه این لحظات ماندگار 
می شــوند و افراد می تواننــد نتیجه کار 
خود را در یک قالــب نوآورانه نگهداری 

کنند. 

ســوگل ثابت فــر، مدیرعامــل 
پلتفــرم مومنــت در مــورد ایــن 
فراینــد توضیــح می دهــد: »یکــی از 
کارهایی که به آن افتخار می کنیم، این 
است که خیرین را درگیر مسائل مربوط 
به ان اف تی و بلاکچین نمی کنیم. اگر با 
ان اف تــی آشــنایی داشــته باشــند، 
می تواننــد آن را بــه ولــت خــود منتقــل 
کنند، اما اگر با ان اف تی آشنایی ندارند، 
می تواننــد آن را در پروفایــل خــود در 
مومنت نگهداری کننــد. اما چون برای 
ما جذاب است که ان اف تی  و بلاکچین 
را برای مردم هــم تعریف کنیــم، بعد از 
بــه  لحظه هــا  ایــن  اینکــه 
مشــارکت کننده ها منتقل می شود، ما 
صحبــت  ان اف تــی  مــورد  در  تــازه 

می کنیم.«

مدیرعامــل مومنت می افزاید: 
»در واقع این لحظات بر بستر 
بلاکچیــن قــرار می گیرند و بــه ان اف تی 
تبدیل می شــوند. ایــن ان اف تی ها را در 
کیــف پولــی در مومنــت نگهــداری 
می کنیم. این کار مختص افرادی است 
کــه در مومنــت پروفایــل دارنــد و از 
مومنت اســتفاده می کننــد. در نتیجه 
کامــلاً مشــخص اســت کــه ایــن لحظه 

متعلق به چه شخصی است.
ادامه در صفحه 9

REVIEWبررسی

 در مــورد راه انــدازی مومنــت بگوییــد. 
داستان شــکل گیری مومنت چیســت و ایده آن 

چطور مطرح شد؟
مومنت از دل یک استارتاپ استودیو شکل گرفته است. 
استارتاپ اســتودیوها مجموعه ای هســتند که تیم ها و 
ایده ها درون آنها شکل می گیرند. استارتاپ استودیویی 

که مومنت در آن شکل گرفته، »چینوا« نام 
دارد. فرایند شــکل گیری اســتارتاپ شــامل 

سه فاز آدیشن، ولیدیشن و بیلد است. 
مومنــت هــم ایــده ای بــود کــه در دل چینوا 
وجود داشــت. چینوا استارتاپ استودیویی 
اســت که بر فنــاوری بلاکچین تمرکــز دارد و 
تحقیقاتی هــم که در دنیــا انجــام می دهد، 
مرتبط با بلاکچین هستند. ما تحقیق کردیم 
کــه ببینیــم در دنیــا در فضــای ان اف تی  چه 
اتفاقاتی در حال رخ دادن است. به ایده های 

مختلفی رســیدیم، ولی این ایده برای مــا جذاب بود که 
کاربرد جدیــدی از ان اف تــی را معرفــی کنیــم. در دنیا از 
ان اف تی هــا بیشــتر در بحــث ســرمایه گذاری اســتفاده 
می شــود، ولی با توجه به ویژگی هایی که ان اف تی دارد، 
می تــوان کاربردهــای متحول کننــده دیگــری بــرای آن 
تعریف کرد. در نتیجه به این ایده رســیدیم که لحظات 

را ماندگار کنیم.
ما وارد چالــش جدیدی شــدیم. مردم در ایــران چندان 
در مورد ان اف تی نمی دانند و کاری که ما می خواســتیم 
انجــام دهیــم بــرای آنهــا تعریف نشــده بــود. در نتیجه 
شــروع به بررســی چند حوزه کردیــم و چند عامــل را در 
نظر گرفتیــم. به ایــن موضوع توجــه کردیم کــه مردم به 
چه حوزه ای بیشــتر علاقه دارند و در آن فعال هســتند 
و دوســت دارند لحظــه فعالیت شــان در آن حــوزه ثبت 
شود. به علاوه اینکه پس از ثبت لحظه چگونه می توان 
بــه آن دسترســی داشــت. بــرای مــا مهــم بــود کاری که 
می خواســتیم در این رابطــه انجام دهیــم، معرف روش 

جدیدی باشد. 
در نتیجه حــوزه نیکــوکاری را انتخــاب کردیم کــه در آن 
لحظاتی اتفاق می افتند که ثبت آنها ارزشــمند اســت. 
تصمیم گرفتیم لحظاتــی را که لحظات اثــر کمک افراد 
خیــر بودند، ثبــت کنیــم. در واقــع یکــی از چالش هایی 
که در دنیــا وجــود دارد، این اســت که روزبــه روز اعتماد 
مردم بــه مؤسســات خیریه کمتــر می شــود. دلیل عدم 

اعتماد مــردم هم این اســت کــه نمی تواننــد کاری را که 
می خواستند انجام شود، ببینند. به عبارت دیگر مردم 
نمی تواننــد محقق شــدن عمــل خیرشــان را ببینند. ما 
متوجه شدیم این لحظه بسیار ارزشمند است و سعی 
کردیم ایــن لحظه را به صــورت ان اف تی ثبــت و ماندگار 
کنیم و چالش اعتماد بین خیرین و خیریه ها را برطرف 

سازیم. 
بنابراین با خیریــن و خیریه ها وارد گفت وگو 
یــن  شــدیم. مــا متوجــه شــدیم اگــر خیر
لحظــه محقق شــدن عمــل خــود را ببیننــد، 
اعتمادشــان نســبت بــه خیریه هــا بیشــتر 
می شود. به علاوه احتمال و میزان مشارکت 
آتــی آنهــا ۹۰ درصــد افزایــش می یابــد. این 
موضــوع از ایــن لحــاظ جــذاب اســت کــه ما 
آدم ها را درگیر مسئله نیکوکاری می کنیم. از 
طرف دیگر برای خیریه ها پیدا کردن خیرین 

جدید و حفظ خیرین قدیمی 
بسیار مهم است. همان طور 
کــه گفتــم اعتمــاد مــردم بــه 
خیریه هــا در حــال کاهــش 
اســت و بــرای خیریه هــای 
حفــظ خیریــن بســیار مهــم 
شده است. به وسیله پلتفرم 
مومنت تــلاش کردیم چالش 
خیرین و خیریه هــا را برطرف 

کنیم. 
مــا داریــم در مورد فنــاوری ای 
صحبــت می کنیــم کــه حد و 
مرزی ندارد و توانســته ایم در 
ایــن قالــب ایرانی هــای خارج 
از کشــور را در موضوعــات 
نیکوکاری داخل کشور درگیر 

کنیم. وقتی شما از بســتر بلاکچین اســتفاده می کنید 
و کریپتــو پرداخــت می کنیــد، می توانیــد مســتقیماً در 
موضوعاتی که دوست دارید از خارج از ایران مشارکت 
کنید. این مسئله جزء جذابیت هایی است که مومنت 

توانسته ایجاد کند. 
در نهایت تصمیم گرفتیم مومنت را به عنوان پلتفرمی 
که با خیریه ها همکاری می کند و سرویس ارائه می دهد، 
راه انــدازی کنیــم. ما بــا کمــک خیریه هــا کمپیــن برگزار 

می کنیم. هدف کمپین به صورت شفاف اعلام می شود. 
لحظه اثر کمکی که با مشارکت افراد اتفاق می افتد هم 
مشخص خواهد شــد. تعداد لحظه هایی هم که اتفاق 
می افتند، مشــخص می شــوند. در واقع افراد با شرکت 
در کمپیــن می تواننــد ان اف تی های خــود را پیش خرید 
کنند و وقتی کمپین برگزار شد، خیریه لحظات را محقق 
می کند. مــا اعتقــاد داریــم خیریــن نباید فقــط دهنده 
باشــند، زیرا خیریــن به دنبال گرفتن حس خــوب از کار 
خیری که انجام می دهند، هســتند که این حس خیلی 
ســخت محقق می شــود. مــا در مومنت به دنبــال ثبت 
لحظه اثــر کمک هر شــخص هســتیم تا حس نــاب آن 
لحظــه بــه او منتقل شــود و خیَرِ فقــط دهنده نباشــد و 
گیرنده هم باشــد. این لحظات می تواند ویدئو، عکس، 
پــی دی اف یــا هــر فرمــت دیگــری باشــند. لحظــه ای که 
به عنوان لحظه اثر کمک ثبت می شود، کاملاً مطابق با 

قوانین و سیاست های خیریه هاست.

 در حــال حاضر چه 
تعــداد کاربــر داریــد و بــا چند 

خیریه همکاری می کنید؟
ما تاکنون در مومنــت نزدیک 
به هزار خالق داریم. منظور از 
خالــق، خلق کننــده لحظــه اثر 
کمک و دارنده ان اف تی است. 
بایــد توجــه داشــت کــه فقــط 
۹ مــاه از راه انــدازی مومنــت 
۲۰ مؤسســه  بــا  می گــذرد. 
خیریه هم همــکاری می کنیم 
و حدود ۲۷ کمپین هــم برگزار 

کرده ایم.

ایــن  بــه  راجــع   
کمپین هــا بیشــتر بگوییــد. کمپین هــا در چــه 
حوزه هایــی هســتند و هــدف از برگــزاری آنهــا 

چیست؟
ما در شــروع بــه ســراغ خیریه هــای مختلفی رفتیــم. از 
آنجایی کــه المان های زیادی در خیریه هــا وجود دارند، 
باید بررسی می کردیم تا متوجه شــویم کدام می توانند 
مخاطب مومنت باشند. ما طیف وسیعی از مشکلات 
و نیازمندی هــا داریــم. مدل هــای مختلفــی از خیریه ها 

می خواهیم لحظات را 
ماندگار کنیم

گفت وگو با سوگل ثابت فر، مدیرعامل پلتفرم مومنت که می گوید حوزه 
نیکوکاری را انتخاب کردیم، چون لحظاتی که در آن اتفاق می افتند ارزشمند هستند 

نیکوکاری، انجام کار نیک و بخشیدن نعمت به سایر افراد بدون توقع پاداش متقابل و جبران کار خوب است. البته درست است که نیکوکاران توقع پاداش ندارند، ولی اغلب 
آنها می خواهند از کاری که کرده اند حس خوبی بگیرند. احتمال داشتن چنین لحظاتی متأسفانه به  خاطر کاهش اعتماد مردم به خیریه ها روزبه روز کمتر می شود. مومنت 

پلتفرمی است که سعی دارد با ثبت لحظات نیکوکاری نه تنها اعتماد را به رابطه خیر و خیریه برگرداند، بلکه به افراد نیکوکار پاداشی مادام العمر از لحظه اتفاق افتادن 
کمک و کار نیک شان بدهد. مومنت این کار را با تبدیل لحظه اثر کمک افراد خیر به ان اف تی انجام می دهد و آن لحظه را برای این افراد ابدی می کند. در این شماره کارنگ به 
سراغ سوگل ثابت فر، مدیرعامل پلتفرم مومنت رفتیم و با او به گفت وگو نشستیم. ثابت فر سال 1۳9۲ در رشته کامپیوتر و از دانشگاه الزهرا)ع( فارغ التحصیل شد. ثابت فر 

قبل از فارغ التحصیلی در فضای استارتاپی شروع به کار کرد. با اینکه سال 1۳9۲ استارتاپ و کسب وکار نوپا خیلی به گوش آشنا نبودند، او به عنوان برنامه نویس وارد این 
کسب وکارها شد و در دوره های آموزشی که در این کسب وکارها برگزار می شد با مفهوم استارتاپ آشنا و به فضای چالش برانگیز استارتاپی علاقه مند شد. او پس از چند 

تجربه استارتاپی حالا مدتی است مومنت را راه اندازی کرده است. 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

 در شروع کار 
هدف مان بیشتر سمت 

ایرانی های خارج از 
کشور بود. برای ما 
خیلی مهم بود که 

این کاربران بتوانند 
از طریق بستری که 
ما درست کرده ایم، 

مستقیما کار خیر
انجام دهند

I N T E R V I E W
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شرکتهایبرتر
B E S T 

C O M P A N I E S

شــرکت »احیا اســتیل فــولاد بافــت« کــه در میــان ۵۰۰ 
شــرکت برتر ســال ۱۴۰۱ در رده ۱۰۲ قرار گرفته، توانسته 
فــروش خــود را در ســال مالــی ۱۴۰۰ بــه ۶۵ هــزار و ۱۶۷ 
میلیارد ریال برساند. فروش این شرکت بر اساس سال 
مالی ۱۳۹۹ حدود ۳۷ هــزار و ۱۳۲ میلیــارد ریال بوده که 
نشان از رشــد تولید آهن اســفنجی توســط این شرکت 
در ســال مالــی ۱۴۰۰ دارد. این شــرکت به صــورت کلی با 
ظرفیتی بالغ بر ۸۰۰ هزار تن تولید آهن اسفنجی در سال 
فعالیت می کند. آمارهای ارائه شده از سوی این شرکت 
نشان از آن دارد که در ســال ۱۴۰۱ تولید این مجموعه با 
افزایش همراه بوده است. بر اساس آمار ارائه شده، تولید 
آهن اســفنجی فولاد بافت در شــش ماه نخســت سال 

۱۴۰۱ در مجموع به ۴۲۲ هزار و ۹۵۴ تن رسیده است.
احیا استیل فولاد بافت یکی از زیرمجموعه های شرکت 
گســترش صنایــع و معــادن ماهــان )هلدینــگ ماهــان( 
اســت. هلدینگ ماهان یکــی از بزرگ ترین شــرکت های 
سرمایه گذاری گروه مالی گردشگری محسوب می شود که 
با هدف سرمایه گذاری در طرح ها و پروژه های تخصصی 
حوزه صنعت و معدن فعالیت می کند. چشــم انداز این 
هلدینگ این است که تا سال ۱۴۰۴ به یکی از ۱۰ شرکت 
برتر کشــور در میان هلدینگ های تخصصــی متمرکز بر 

معدن و صنایع معدنی تبدیل شود.
در حال حاضــر مدیرعامــل شــرکت احیا اســتیل فولاد 
بافــت، »عطــارد گــودرزی« و رئیــس هیئت مدیــره آن 
»ابراهیم جهانگیری« )برادر اسحاق جهانگیری( است. 
همچنین مدیرعامل هلدینــگ ماهان، »مهدی بهرامی 
کوهشاهی« و رئیس هیئت مدیره این هلدینگ »مهدی 

جهانگیری« )برادر دیگر اسحاق جهانگیری( است.

پــروژه راه انــدازی احیــا اســتیل فــولاد در ســال ۱۳۸۶، 
در شهرســتان بافــت کرمــان و در زمینــی بــه مســاحت 
۶۱۲ هکتــار آغاز شــد، اما تا پیــش از واگــذاری به بخش 

خصوصی تنها ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشت. 
فولاد بافت در واقع یکی از هشت طرح ملی فولاد ایران 
بود که در دولت هشتم )اصلاحات( سنگ  بنای آن نهاده 
شــد. در دولت دهم اما هیئت وزیران مصوب کردند که 
بخش عمده سهام این واحدها در قالب سهامی خاص 
به بخش  خصوصی واگذار شود. تمام این طرح ها به  غیر 
از »میانه« واگذار شدند که ترکیب سهام آنها ۶۰ درصد 
بخش خصوصی و ۴۰ درصد دولتی در نظر گرفته شــد. 
بر همین اساس در ســال ۱۳۹۳، حدود ۶۰ درصد سهام 
فولاد بافت به مشــارکت بخــش خصوصی به نــام گروه 
»انتخاب« واگذار شــد، ۲۰ درصد آن بــه بانک صنعت 
و معــدن و ۲۰ درصد بــه ســازمان ایمیدرو تعلــق گرفت. 
به عبارتی در مجموع ۴۰ درصد ســهام این مجموعه به 

وزارت صمت رسید.
دو سال بعد گروه سهام داران انتخاب به صورت توافقی 
از مجموعــه فــولاد بافــت خــارج و بــه  جــای آن شــرکت 
گســترش صنایــع و معــادن ماهــان )هلدینــگ ماهــان( 

جایگزین شد.
طرح فولاد بافت از سال ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۵ متوقف بود، اما با 
آمدن ســهام دار جدید عملیات اجرایی آن مجدداً آغاز 
شد و در ادامه در اسفندماه ۱۳۹۷ این کارخانه راه اندازی 
و چند روز بعد نخســتین محصول کارخانــه یعنی آهن 
 اســفنجی تولیــد شــد. فــاز دوم ایــن واحــد تولیــدی نیز 
بــا تولیــد ســالانه ۲۵ میلیون تــن گندله بــه بهره بــرداری 

رسیده است.

نگاهی به شرکت احیا استیل فولاد بافت

 رتبه ۱۰۲
در میان  ۵۰۰ شرکت برتر ایران 

نگاهی به جایگاه ایران در میان تولیدکنندگان فولاد جهان

تولید ۷۰ درصد فولاد خاورمیانه در ایران

REVIEWبررسی

آخریــن داده های منتشرشــده توســط انجمن 
جهانی فــولاد نشــان می دهــد که تولیــد فولاد 
خام ایــران ۷۰ درصد از کل تولیــد خاورمیانه را 
در پنج ماهه اول سال ۲۰۲۳ به خود اختصاص 

داده است.
فولادســازان ایرانــی از ژانویــه تــا اردیبهشــت 
امســال ۱۳ میلیون تن فولاد خــام تولید کردند 
که نســبت به مدت مشابه ســال گذشته ۲.۲ 
درصد رشــد را نشــان می دهد. تولیدکنندگان 
فــولاد مســتقر در خاورمیانــه، از جملــه ایران، 
قطــر، عربســتان ســعودی و امــارات متحــده 
عربی، مجموعاً ۱۸.۷ میلیــون تن فولاد در این 
دوره تولیــد کردند که نســبت به مدت مشــابه 

سال قبل ۱.۱ درصد افزایش داشته است.
تولیــد فــولاد خــام ایــران در ژوئــن ســال جاری 
میــلادی ســه میلیــون و ۲۰۰ هــزار تن بــه ثبت 
رسید که حاکی از رشــد ۱۷.۴درصدی نسبت 
بــه مــدت مشــابه ســال گذشــته اســت. ایران 
توانست با این میزان تولید به رتبه هفتم تولید 

در ژوئن ۲۰۲۳ دست یابد.
۶۳ کشــور فولادســاز جهان طی ژوئن امسال، 
۱۵۸ میلیــون و ۸۰۰ هــزار تــن فولاد خــام تولید 
کردند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

کاهش ۰.۱درصدی را نشان می دهد.

صعود ایــران به پله هشــتم در 
نیمه نخست سال ۲۰۲۳

همچنین طی شش ماهه نخست سال جاری 
میــلادی، ایــران در مجمــوع ۱۶ میلیــون و ۱۰۰ 
هــزار تن فــولاد خــام تولیــد کــرد که نســبت به 
مــدت مشــابه ســال ۲۰۲۲ میــلادی، افزایــش 
۴.۸درصدی داشــت. ایران توانســت بــا تولید 
این میــزان بــه پله هشــتم تولیــد فــولاد جهان 
طی نیمه نخست ســال جاری میلادی صعود 
کند. جایگاه پیشین ایران در تولید فولاد، طی 
ســال های گذشــته دهــم بود کــه در مــاه می به 
طور مشترک با ترکیه، به رتبه نهم رسیده بود.

ایــن در حالی اســت که فولادســازان جهــان از 

ابتدای ژانویه تا پایان ژوئن ۲۰۲۳ میلادی، ۹۴۳ 
میلیــون و ۹۰۰ هزار تن فولاد خــام تولید کردند 
کــه ایــن میــزان حاکــی از کاهــش ۱.۱درصــدی 
نســبت به مــدت مشــابه ســال ۲۰۲۲ میلادی 

است. 
همچنین از ابتدای ژانویه تــا پایان ژوئن ۲۰۲۳ 
میلادی، چین با تولید ۵۳۵ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن )رشــد ۱.۳درصدی نسبت به مدت مشابه 
ســال ۲۰۲۲ میــلادی( بیشــترین میــزان تولید 
فولاد خام جهان را به خود اختصاص داد. پس 
از آن، هند با تولیــد ۶۷ میلیــون و ۹۰۰ هزار تن 
فولاد خــام )رشــد ۷.۴درصدی(، ژاپــن با تولید 
۴۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تن )افت ۴.۷درصدی(، 
آمریــکا بــا تولیــد ۳۹ میلیــون و ۹۰۰ هــزار تــن 
)کاهــش ۲.۹درصــدی( و روســیه بــا تولیــد ۳۷ 
میلیــون و ۵۰۰ هــزار تن )رشــد ۱درصــدی( طی 
نیمه نخست سال ۲۰۲۳ میلادی در رتبه های 

دوم تا پنجم جای گرفتند.
همچنیــن کــره جنوبــی بــا تولیــد ۳۳ میلیون و 
۷۰۰ هزار تــن فولاد خــام )افــت ۰.۵درصدی(، 
آلمان با تولید ۱۸ میلیــون و ۵۰۰ هزار تن )افت 
۵.۳درصدی(، ایــران با تولیــد ۱۶ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تن )رشــد ۴.۸درصــدی(، برزیل بــا تولید 
۱۶ میلیــون تــن )افــت ۸.۹درصــدی(، ترکیــه 
بــا تولیــد ۱۵ میلیــون و ۹۰۰ هــزار تــن )کاهــش 
۱۶.۳درصــدی( در رتبه هــای ششــم تــا دهــم 

جهان جای گرفتند.
ایران در ســال ۲۰۲۲ با تولیــد ۳۰.۶ میلیون تن 
فولاد خام در میــان بزرگ تریــن تولیدکنندگان 
فولاد جهان توانســت رتبه دهم خــود را حفظ 
کنــد. در ایــن رده بنــدی چیــن بــا تولیــد ۱۰۱۳ 
میلیون تن با اختلاف بســیار از دیگر کشــورها 
در رتبــه اول قرار گرفــت. دومین کشــور در این 
رده بنــدی هند با میــزان تولیــد ۱۲۴.۷ میلیون 

تن بود. 
در ســال گذشــته از میان کشــورهای همسایه 
تنها ترکیه بــا تولیــد ۳۵.۱ میلیون تــن بالاتر از 

ایران و در رده هشتم جدول قرار گرفته بود.
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چرا واکاوی مسئله نیروی 
انسانی مهم است؟

تمرکز بر برنامه های 
میان مدت

کشــور مــا در شــرایطی قــرار دارد کــه از 
یک ســو ماننــد تمــام کشــورهای دنیــا، 
ضــرورت توســعه اقتصــاد دیجیتــال و 
بهره گیــری از فنــاوری روز به روز بیشــتر 
دیده می شــود و از ســویی دیگر، نیروی 
متخصــص کــه قــرار اســت پیشــران 
توســعه اقتصــاد دیجیتــال باشــد و 
مهم تریــن دارایــی شرکت هاســت، در 
حال خــروج از کشــور اســت. در غالب 
مواقــع مســئله مهاجــرت بــه مســائل 
کلانی گره خورده که حل آنها از دســت 
فعالان اکوسیستم نوآوری خارج است 
و عــزم جــدی حاکمیــت را می طلبــد. 
سؤال اینجاست که در چنین شرایطی 
چه باید کرد؟ آیا باید منتظر ماند و دید 
حاکمیــت ایــن مشــکلات را از پیش پا 
برخواهد داشت یا خیر؟ اصلاً در حالی 
کــه نیــروی انســانی حتــی از تجهیزات 
فنــی هــم بــرای یــک شــرکت واجب تــر 
است، آیا می توان چشم بر این معضل 

بست؟
صائبــه ســلوکی، رئیــس کمیســیون 
منابع انســانی ســازمان نصر تهــران با 
وجــود اینکــه روی همــه مســائل کلان 
به عنــوان عوامــل اثرگــذار بــر پدیــده 
مهاجرت تأکید دارد، اما معتقد اســت 
می توان با داشتن برنامه ای میان مدت 
و بــا همــکاری کســب و کارهای بــزرگ 
حــوزه آی تــی، حداقل از پتانســیل های 
نیروهای جــوان و خلاق تــا زمانی که در 
کشــور حضور دارند، اســتفاده کــرد. او 
می گویــد در شــرایط عــدم قطعیــت که 
نمی تــوان پیش بینــی درســتی از آینده 
داشــت، نمی تــوان بــه برنامه ریزی های 
ســویی  از  بســت.  دل  بلندمــدت 
برنامه ریزی هــای کوتاه مــدت نیــز افراد 
را دچار شــتاب زدگی می کند و از میزان 
اثرگــذاری ایــن برنامه هــا می کاهــد. در 
نهایــت ایــن راهکارهــای میان مــدت 
هستند که می توانند با انعطاف پذیری 

خود راهگشا باشند. 
ســلوکی اذعــان مــی دارد کــه چالــش 
منابع انســانی امســال بزرگ تر از سال 
گذشــته اســت و طبق همین رونــد، در 
سال های آینده این وضعیت بحرانی تر 
خواهد شد. در نتیجه مداخله و کمک 
کســب و کارهای بــزرگ حــوزه آی تی در 
مســئله آمــوزش و پیشــبرد برنامه های 
میان مدت می تواند وضعیت خود آنها 

را نیز در این زمینه بهبود بخشد.

گفت و گو با صائبه سلوکی، رئیس کمیسیون منابع انسانی سازمان نصر تهران درباره 
اکوسیستم نوآوری در شهرهای دور از مرکز و آموزش نیروی انسانی در شرایط بحرانی مهاجرت

صائبه سلوکی رئیس کمیسیون منابع انسانی سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران است و پیش تر هم ریاست سازمان نصر استان سیستان و بلوچستان را بر عهده داشته است. 
بنابراین وقتی صحبت از مهاجرت نیروی انسانی، آموزش یا اکوسیستم شهرهای دور از مرکز می شود، یکی از بهترین گزینه ها برای گفت و گو و اظهار نظر است. سلوکی بیش از هر چیز 
روی مسئله آموزش تأکید دارد. آموزشی که هرچند سامان دهی به آن وظیفه حاکمیت است، اما افراد ذی نفع در اکوسیستم نوآوری مانند شرکت های بزرگ آی تی هم می توانند روی آن 

سرمایه گذاری کنند. او از شرکت های بزرگ می خواهد به این حوزه از دیدگاه مسئولیت اجتماعی وارد شوند. در نهایت خود آنها نیز از این مسیر منتفع خواهند شد. آنچه در پی می آید، 
نظرات سلوکی درباره اکوسیستم شهرهای دور از مرکز و تلاش های ضروری برای تربیت نیروی انسانی است. 

تمرکز بر آموزش 
و توانمندسازی

داستاناصلی
L E A D  S T O R Y

 وقتی درباره اکوسیســتم حرف می زنیم، 
همراه با این واژه، یکســری ویژگی ها به ذهن متبادر 
می شــود. شــما چقــدر فضایــی را کــه در آن 
کسب و کارهای دور از مرکز مشغول فعالیت هستند، 
اکوسیســتم می دانیــد؟ ایــن کســب و کارها چــه 

مشکلات ویژه ای دارند؟
شاید در اجزای تشــکیل دهنده و تأثیرگذار برای ایجاد یک 
اکوسیســتم کمبودهایی در مناطق پیرامونــی و دور از مرکز 
وجود داشته باشــد، ولی اساســاً نمی توانیم آنها را خارج از 
فضای اکوسیستمی ببینیم.  خوب اســت نگاهی اجمالی 
به عناصر تأثیرگذار یک اکوسیستم داشته باشیم. در یک 
اکوسیســتم، کارآفریــن در مرکــز قــرار دارد و مجموعــه ای از 
المان ها در اطرافش هستند که هر یک باید به درستی وظیفه 
خودش را انجام دهد تا کارآفرین در مســیر رشــد و توســعه 

حرکت کند و کسب و کارش شکل بگیرد. 
نیروی کار و سرمایه انسانی هســته اصلی یک استارتاپ را 
تشکیل می دهد. عموماً استارتاپ ها توسط نیروهای جوان، 
خوش فکر و خلاقی که فارغ التحصیل مدارس یا دانشگاه ها 
هســتند، شــکل می گیرنــد. افــراد ایــن تیــم در نقش هــای 
مختلف ولی در کنار هم روی طراحی و پیاده سازی یک ایده 
برای حــل مشــکل مشــخصی کار می کنند. سیســتم های 
پشــتیبان ماننــد مراکــز رشــد، پارک هــا، شــتاب دهنده ها، 
مشــاوران و منتورهــا و... بخــش مهــم دیگــری از ایــن فضــا 
را تشــکیل می دهنــد. امــا یکــی از فاکتورهــای اساســی که 
حیات اســتارتاپ ها به آن وابسته است، مسئله نقدینگی 
و تأمین مالی است. پول به اشــکال مختلف از جمله خرد، 
سیدمانی، سرمایه گذاری خطرپذیر، سرمایه گذاران فرشته، 
تســهیلات کم بهره و... باید به اندازه کافی برای شروع کار و 
حفظ کسب و کارها وجود داشته باشــد. از طرفی دیگر باید 
سیستم های آموزشی مانند آموزش و پرورش و وزارت علوم 
و مراکز آموزش خصوصی در آموزش و توانمندسازی نیروها 

نقش خود را به درستی ایفا کنند. 
رشد و توسعه فرهنگ از دیگر عوامل مؤثر در اکوسیستم کار 
آفرینی است. اینکه اساساً فرهنگ ایجاد کسب و کار جدید 
و کار آفرینی در منطقه تا چه اندازه وجود داشته باشد، حائز 
اهمیت اســت. از موضوعات فرهنگی می تــوان به فرهنگ 

کارهای توسعه ای و پژوهشی و حتی فرهنگ شکست یک 
کســب و کار اشــاره کرد.  فاکتور دیگری کــه در پایــداری یک 
کسب وکار نقش مهمی دارد، دسترسی به بازار فروش اعم 
از بازارهای داخلی و خارجی اســت. یکسری وظایف هم بر 
عهده دولت اســت که از جنس قانون گــذاری و فراهم کردن 
زیرساخت هاســت. بنابرایــن مشــکلات کســب و کارها در 
مناطق دور از مرکز، به میزان برخورداری آنها از عناصری که 

به آنها اشاره کردیم، وابسته است. 

 کمی جزئی تر درباره این امکانات صحبت 
می کنید؟

ببینید؛ در مناطق پیرامونی و کم برخوردار علاوه بر مشکلات 
عمومــی بازدارنــده و چالش هــای پیــش روی 
کســب و کارها ماننــد کمبــود ســرمایه انســانی، 
اینترنــت، قوانیــن دســت و پاگیر حاکمیتــی، 
می توان به عواملــی از جمله ضعف در توســعه 
فرهنــگ کارآفرینــی، کمبود نیــروی متخصص 
مشــاور، منتور و مدرس در حوزه هــای مرتبط با 
توانمندسازی، توزیع نامناسب نقدینگی و سایر 
امکانات موجود در منطقه، کمبود سرمایه گذار، 
دسترســی دشــوار به بازارهای فروش و... اشاره 
کرد.  معتقدم برای توســعه پایدار در استان ها و 
شهرستان هایمان لاجرم باید یکسری برنامه های 

میان مــدت در جهــت توانمندســازی نوجوانــان و جوانــان 
داشته باشیم و آنها را پیاده سازی کنیم و این روند را به شکل 
مستمر ادامه دهیم. برنامه ای که مبتنی بر شناسایی علایق 
و اســتعدادهای نوجوانان آن منطقه باشــد. در این صورت 
است که هم می توانیم به توسعه پایدار برسیم و هم به این 
افراد کمک کنیم تا در زمینه فعالیت خود موفقیت کسب 
کنند. باید فضایی فراهم شود که استفاده از ظرفیت های این 
افراد مستعد دسترس پذیر شود، مثل بسترهای دورکاری و 
آموزش از راه دور. در حال حاضر اقتصاد دیجیتال بهترین 
بســتری اســت کــه می توانیــم بــا کمــک آن، ایــن جوانــان و 

نوجوانان را توانمند کنیم. 

 توانمندسازی افراد دور از مرکز بیشتر باید 

در چــه حوزه هایــی اتفــاق بیفتــد؟ نقــاط ضعــف 
کجاســت و برای توانمند کردن این افراد لازم اســت 

روی چه مواردی تمرکز داشته باشیم؟
مهم ترین فاکتور، تمرکز روی فرهنگ سازی و توانمند کردن 
افراد برای ورود به فضای کســب و کار و کارآفرینی اســت. در 
بسیاری از موارد با ایده های بسیار جذابی توسط نوجوانان و 
جوانان خلاق در مناطق پیرامونی مواجه می شویم و فرهنگ 

تبدیل این ایده ها به کسب و کار باید وجود داشته باشد.
وظیفه آموزش و پرورش و دانشگاه هاست که دانش آموزان 
و دانشــجویان را بــا فرهنــگ کســب و کار و کارآفرینی آشــنا 
کننــد. لازم اســت توانمندســازی در حــوزه مهارت هــای نرم 
و مهارت هــای زندگــی اتفــاق بیفتــد تــا افــرادی کــه ویژگی و 
توانمندی کارآفرینی را دارند، بتوانند با سهولت 
بیشــتری آمــاده ورود بــه فضــای کســب و کار و 

کارآفرینی شوند. 
البته باید به این نکته مهم اشــاره کنــم که قرار 
نیســت تمام افــراد کارآفرین شــوند، کمااینکه 
مــا همیــن حــالا هــم به شــدت نیازمنــد نیروی 
کار در همیــن اســتارتاپ ها و ســایر شــرکت ها 
هستیم، ولی موضوع این است که وقتی مدل 
فکــری نوجوانــی در ســنین دانش آمــوزی بــر 
اســاس ارزش هــا و ویژگی های یــک کارآفرین از 
جمله خلاقیت، نوآوری، روحیه پژوهشــگری، 
مهارت هــای اجتماعــی، آینده پژوهــی و مــوارد این چنینــی 
جهت داده شــود و با ایــن روحیه رشــد کند، دائم بــه دنبال 
جست و جو در اتفاقات روز دنیا خواهد رفت و می تواند خالق 
ایده های ناب و همچنیــن نیرویی خلاق و نوآور باشــد. پس 
مهم ترین عامــل، شناســایی و تربیت نوجوانانــی با روحیه 
جســت و جوگری و آینده پژوهی اســت تا ابزارهــا و ایده های 
جدید را بشناسند و از روند تغییرات فناوری آگاه باشند و در 

مسیر رشد، خالق ایده های نوآور و جسورانه باشند. 
به علاوه در مناطق دور از مرکز چیزی که به آن خیلی احتیاج 
داریــم، دریافــت تجربیــات افرادی اســت کــه در ایــن حوزه 
فعالیت داشــته اند. این انتقال تجربه بســیار مهم است و 
لازم است بستری فراهم شــود تا این اتفاق رخ دهد. انتقال 
تجربیات کمک می کند مسیر پیش روی این کسب و کارها 

المیرا حسینی  
سردبیر

elmirahosseini
@gmail.com

COVER STORYداستان جلد
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فينتک
F I N T E C H

معاون فناوری اطلاعات 
بانک ملی خبر داد 

راه اندازی 
آزمایشگاه 
بانکداری 

عضــو هیئــت عامــل و معــاون فنــاوری 
اطلاعــات بانــک ملــی از راه انــدازی 
آزمایشــگاه امنیــت و کیفیــت نرم افزار 
ایــن بانــک به عنــوان اولین آزمایشــگاه 

بانکداری در کشور خبر داد.
علیرضا ماهیار با اعلام این خبر اظهار 
کــرد: »با توجــه  بــه گســترش روزافزون 
تولیــد ابزارهــای کاربــردی و توســعه 
سامانه های اطلاعاتی و عملیاتی، لزوم 
به کارگیری روش ها و اصول مهندســی 
فنــاوری اطلاعــات در مراحــل توســعه، 
مدیریــت و پشــتیبانی بیــش  از پیــش 
نمایان می شود و بانک ملی ایران بنا بر 
رسالت ملی و در امتداد اقدامات خود، 
آزمایشگاه امنیت و کیفیت نرم افزار را 

راه اندازی کرده است.«
ماهیــار در ادامه بیان کــرد: »این بانک 
موفــق بــه دریافــت تأییدیه اســتاندارد 
 INSO و INSO 17025 آزمایشــگاه
۱۵۴۰۸ در حوزه فناوری اطلاعات، فنون 
امنیتی، معیار ارزیابــی امنیت فناوری 
اطلاعات و مؤلفه های تضمین امنیتی 
و نیــز اســتاندارد ISO 25051 در حوزه 
مهندســی نرم افــزار، نیازمندی هــای 
کیفــی ســامانه و محصــول نرم افــزاری 
و ارزشــیابی دســتورالعمل آزمــون از 
ســازمان ملــی اســتاندارد ایــران شــده 

است.«
طبق گفتــه معــاون فنــاوری اطلاعات و 
شــبکه ارتباطات بانــک ملی ایــران، در 
آزمایشــگاه امنیت و کیفیــت نرم افزار، 
ســامانه های بانکــی در چهــار بخــش 
تســت نفوذ ســامانه های وب، موبایل، 
دسکتاپ و بررســی کیفیتی )کارکردی( 

مورد ارزیابی قرار می گیرند.

NEWSخبر

در گفت و گو با همایون محبوبی
مدیرعامل فرابوم چالش های بانکداری باز در کشور مطرح شد

پلتفرم نوآوری باز فرابوم از سال 1۳98 با هدف فعالیت در حوزه بانکداری باز تأسیس شد و تاکنون به عنوان ارائه دهنده راهکارهای خلاقانه مبتنی بر کاهش فرایندهای دستی، افزایش صحت 
تراکنش ها و حفظ و نگهداری مشتریان بوده است. این شرکت در یک سال گذشته نه تنها تعداد خدمات موجود در پلتفرم خود را افزایش داده، بلکه رویکرد جدیدی نسبت به مشتریان 

خود اتخاذ کرده و در تلاش است با شناخت نیازهای آنها به پلتفرمی کامل در این حوزه تبدیل شود. بنا بر صحبت های همایون محبوبی،  مدیرعامل این شرکت، فعالیت در حوزه بانکداری 
باز،  پرچالش و مناقشه برانگیز است و یکی از موانع پیش روی آنها برای توسعه، رقابت بانک ها با آنهاست.

توسعه بانکداری باز 
ضروری و گریزناپذیر

 14۰1؛ متمرکز بر سرویس های جدید
بنــا بــر صحبت هــای محبوبــی، تمرکــز اصلــی این شــرکت 
در یــک ســال گذشــته روی اضافه کــردن بانک هــا و 
ســرویس های جدیــد به فرابــوم بــوده اســت. علاوه بــر این، 
واحد Customer Success را با هدف توجه بیشتر به رفع 
نیازهای مشتریان خود راه اندازی کرده اند. به گفته او، حوزه 
بانکداری باز و استفاده از ســرویس های بانکی، فرایندهای 
پیچیــده ای هســتند کــه مقدمــات زیــادی لازم دارنــد و این 
واحــد تازه  تأســیس مقدمه ای بــرای ارائــه خدمــت بهتر به 

مشتریان شان است.
او درباره محصولات و خدمات فرابوم می گوید: »ما در حال 
حاضر با ۲۰ بانک همکاری می کنیم، اما سطح سرویس همه 

آنها یکسان نیست و برخی از آنها سرویس های کامل تری 
دارند. ما مدام در حال تعامل با بانک ها هستیم و به محض 
اینکه سرویس جدیدی ایجاد کنیم به آنها اطلاع می دهیم 
تا اگر می خواهند از آن استفاده کنند. در واقع نیازهای بازار را 
شناسایی کرده، سرویس مورد نیاز را ایجاد می کنیم و آن را به 
بانک ها ارائه می دهیم. در نتیجه می توان گفت که ما دائماً 
در حال نیازسنجی و خلق سرویس هســتیم. علاوه بر این، 
در یک سال گذشته سرویس احراز هویت فرابوم را تقویت 
کردیم و از تأمین کنندگان مختلف برای ارائه آن کمک گرفتیم 
تا ســرویس پایداری به مــردم ارائه دهیم. ســرویس ســفته 
الکترونیکی را نیز در ســال گذشــته ایجاد کردیــم و در حال 

حاضر برخی نئوبانک های کشور از آن استفاده می کنند.«

 B2B او با اشــاره به اینکه جنــس فعالیت های فرابــوم از نوع
اســت، توضیــح می دهــد کــه مشــتریان حــال حاضــر آنها 
کسب وکارهای فعال در حوزه های تجارت الکترونیکی، بازار 
سرمایه، بیمه و پی اس پی ها هستند و برای ارائه خدمت به 
کسب وکارها محدودیتی ندارند و هر کسب وکاری که بتواند 
از سرویس های بانکی آنها استفاده کند، می تواند به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم با فرابوم در ارتباط باشد.

 رویکرد پویا نسبت به مشتری
فرابوم در سال گذشته رویکرد خود به مشتری را تغییر داده 
و رویکردی پویا به مشتری دارد. محبوبی معتقد است باید 
سطح خدمات ارائه شده به مشتری توسط فرابوم در مقایسه 

   عکس:  نسیم اعتمادی
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لجستيک
L O G I S T I C

 نگاهی به خدمات شرکت پیشگامان آسیا
 در حوزه مدیریت ناوگان حمل ونقل

در گفت وگو با محمد رفیعی،  مدیرعامل  این شرکت
با موفقیت روزافزون کسب وکارهای مبتنی بر فناوری های دیجیتال، اعتماد بسیاری از کسب وکارهای سنتی نیز 
به این حوزه با افزایش همراه بوده است. اگرچه این کسب وکارها همچنان با ساختاری نسبتاً سنتی به فعالیت 
خود ادامه می دهند، اما بنا بر نیازهایی مانند چابکی و دقت بالا که دنیای جدید ایجاد کرده، ناگزیر هستند که 

به تغییر تن دهند و خود را به ابزار صنعت دیجیتال مجهز کنند. بسیاری از سازمان های دولتی و کسب وکارهای 
کوچک و بزرگ قدیمی تر را می توان جزء این دسته محسوب کرد. شرکت پیشگامان آسیا مجموعه ای است که 
در حوزه نرم افزارهای سازمانی با تمرکز بر مدیریت ناوگان حمل ونقل فعالیت کرده و به شرکت ها و سازمان ها، 
خدماتی را در راستای افزایش کارایی مبتنی بر فناوری دیجیتال ارائه می دهد. کارنگ در گفت وگو با »محمد 

رفیعی«، مدیرعامل شرکت پیشگامان آسیا به فعالیت های این مجموعه در حوزه خدمات لجستیک از جمله 
تاکسی های اینترنتی ترمینالی و نرم افزارهای مدیریت ناوگان حمل ونقل پرداخته است. 

بازتوانی شرکت های 
حمل ونقلی رو به افول

شــرکت پیشــگامان آســیا از چــه زمانــی 
شروع به کار کرده و در چه حوزه  ای فعالیت می کند؟

مجموعــه پیشــگامان آســیا از ســال ۱۳۸۲ در حــوزه ارائــه 
نرم افزارهــای جامــع ســازمانی فعالیــت خــود را آغــاز کــرده 
و از ســال ۱۳۸۵ به صــورت تخصصــی در زمینــه مدیریــت 
نــاوگان حمل ونقل بــه کار خــود ادامــه داده اســت. در حال 

حاضــر نیــز ایــن شــرکت به عنــوان یکــی از تخصصی ترین 
نرم افزارهای جامع و یکپارچه مدیریــت ناوگان حمل ونقل 
بــا ۲۱ زیرسیســتم نرم افزاری در ســطح کشــور فعالیــت و با 
بزرگ ترین پروژه های کشوری همکاری می کند. ما همچنین 
یک برنامه تحــت عنوان پلتفــرم راه اندازی کســب وکارهای 
حمل و نقل اینترنتی داریم که شامل تاکسی و پیک اینترنتی، 

 رتبه نخست پستکس
در نهمین جشنواره ملی ارتباطات و فناوری اطلاعات

هوشمند سازی لجستیک؛ راهی برای پیشرفت 
کسب وکارها

INTERVIEWگفت وگو

نهمین جشنواره ملی ارتباطات و فناوری اطلاعات 
برگزار شد و پستکس توانســت در این جشنواره 
رتبــه نخســت در زیرمحــور هوشمندســازی 
فرایندها و خدمات پســتی دریافــت کند. »بابک 
عقیلی نســب«، هم بنیان گــذار و مدیرعامــل 
پستکس در گفت وگو با »کارنگ«، دلایل کسب 
رتبه نخســت در زیرمحور فوق را تلاش پستکس 
در ایجاد هوشمندســازی فرایندها و سازوکارهای 
این شــرکت خوانــد. او همچنین اشــاره کــرد برای 
پیشــرفت بهتر این حوزه رگولاتــوری باید به جای 
ایجاد قوانین سخت و دست وپاگیر تنها ضوابطی 
را بــرای بخش خصوصــی درباره چگونگــی انجام 

کار ارائه داد.

تسهیل فرایند تصمیم گیری در 
بیزینس مدل

بابک عقیلی نسب ابتدا درباره دلایل کسب رتبه 
نخســت در زیرمحور هوشمندســازی فرایندها و 
خدمات پســتی توضیح داد: »دلیل کســب رتبه 
نخســت در این زیرمحــور ابتدا بــه بیزینس مدل 
پســتکس برمی گردد. مــا در بیزینس مــدل خود 
ســعی داشــتیم تــا فراینــد تصمیم گیــری را بــرای 
متقاضیان همکاری با شــرکت های پستی آسان 
کنیم. دلیــل دوم این اتفــاق تلاش ما در تســهیل 
پیچیدگی های دریافت خدمات پستی و در انتها 
ایجاد بیش از ۳۰۰ عنوان شغلی در بدنه پستکس 
بوده است. اســتفاده از فناوری های نوین و هوش  
مصنوعــی در نمایندگی هایــی کــه باید ســرویس 
پیکاپ و دلیوری را بسته به نوع سرویس منتخب 
مشتری به او ارائه دهند نیز از عوامل مهم و مؤثر 

بوده است.«

 هوشمند سازی لجستیک؛ راهی 
برای پیشرفت کسب وکارها

زیرمحــور  خصــوص  در  ادامــه  در  عقیلــی 
هوشمندســازی فرایندهــا و خدمــات پســتی کــه 
در آن مقــام نخســت را کســب کــرده، توضیــح 
داد و از اهمیــت پرداختــن بــه ایــن محــور گفــت: 

»کسب وکارها در ایران و در دنیا به سویی می روند 
که هر روز فشــار بیشــتری روی بخش لجستیک 
وارد می شود. فشار وارده در بخش لجستیک هم 
روی بهبود کیفیت و هم روی کاهش قیمت است؛ 
بنابراین ما باید تلاش کنیم تا حد ممکن این بخش 
برای متقاضیان خدمات پســتی هوشمندسازی 
شود و ماشین ها در این حوزه تصمیم گیری کنند.« 
عقیلی نسب در ادامه از اهمیت هوشمندسازی 
گفت: »پســت در کشــور مــا از ســایر دنیــا عقب 
اســت. باید بســترهایی فراهم شــود تا ماشین ها 
بتوانند در سورتیشن سنترها و شرکت های پستی 
کــه به صــورت عمــده ســرویس های پســتی ارائــه 
می دهند، مانند شرکت ملی پست کار کنند. لازمه 
به وقوع پیوســتن این امر نیز کاهــش تحریم ها و 

جلوگیری از مهاجرت افراد متخصص است.«

 هــدف پســتکس؛ ورود بــه بــازار 
کشورهای عرب زبان 

مدیرعامل پستکس درباره برنامه های آینده این 
شــرکت توضیــح داد: »مــا در تلاشــیم بتوانیم در 
مجموعه هایی کــه ســرمایه گذاری کردیــم، مانند 
شــیپیتو، امنیتو و شــاپکس بتوانیم به ســرانجام 
خوبی برســیم. هرچنــد بــرای مثال شــاپکس که 
یکی از حوزه های ســرمایه گذاری ما بوده، در حال 
عبــور از مرحلــه اســتارتاپی اســت و بــه زودی بــه 
کسب وکار تبدیل می شود. هدف دوم ما نیز ارائه 
پستکس برای کشورهای خارجی مانند کشورهای 
عرب زبان است. لازمه این کار هم مهاجرت دادن 
تیم اســت.« در پایان بابک عقیلی نســب اضافه 
کرد: »ده ها شــرکت مانند پستکس می توانند به 
وجود بیاینــد، امــا ورود بی مــورد لایــه حکومتی و 
رگولاتوری های غیرلازم باعث می شود شکل گیری 
شرکت های تازه ســخت شــود و از طرفی فعالیت 
شرکت های حاضر نیز به سختی پیش رود. بخش 
خصوصی این قابلیت را دارد که خودش رگولاتور 
خــودش باشــد، امــا در حــال حاضــر بهتر اســت 
رگولاتوری تنها شروط شیوه انجام کار را به بخش 

خصوصی ابلاغ کند.«



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۶
۸ مـــــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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کاســتکو، والمــارت، آلــدی و آمــازون همگــی از جایــگاه 
غالب ســوپرمارکت ها دور می شــوند و بــه آمریکایی ها غذا 
می فروشند. زمانی که برای اولین بار سوپرمارکت ها معرفی 

شــدند، مفهومی مخرب بودند و فروشگاه های 
عمومی، قصابی ها، میوه فروشی ها و نانوایی ها 
را از کار انداختند. آیا اکنون نوبت آنهاســت که 

محو شوند؟
»پیگلی ویگلی« در ممفیس اولین فروشگاهی 
بود که مفهوم خرید سلف ســرویس را در سال 
۱۹۱۶ ایجــاد کــرد. »کینــگ کولــن« که در ســال 
۱۹۳۰ توســط یکــی از کارمنــدان ســابق کروگــر 
در کوئینز نیویورک تأســیس شــد، مفهوم یک 
فروشــگاه بزرگ با بخش های غذایی جداگانه و 

قیمت های تخفیفی را معرفی کرد. سوپرمارکت ها با زندگی 
در حومه شهر و استفاده از خودروها گسترش یافتند. طبق 
گزارش نشریه تجاری »پراگرسیو گروسر«، آنها از ۳۵ درصد 
سهم از فروش خرده فروشی مواد غذایی در سال ۱۹۵۰ به ۷۰ 
درصد در سال ۱۹۶۰ رسیدند. جمعیت ایالات متحده بین 
ســال های ۱۹۵۰ و ۱۹۷۰ رشد بســیار بالایی داشــت و این به 
این معنی بود که اندازه بازار مواد غذایی در حال رشد است. 
این بازار دیگر به این ســرعت رشد نمی کند؛ رشد جمعیت 
در دهــه منتهی بــه ۲۰۲۰ بــه ۷.۴ درصــد رســید. در همین 
حال رقابت برای جذب دلارهایی که برای مواد غذایی خرج 
می شود هم از طریق فروشگاه هایی که بر ســر ارزش رقابت 
می کنند، مانند خرده فروشی های بزرگ کاستکو و والمارت 

و هــم از نظر راحتــی ماننــد آمــازون و حتــی فســت فودها و 
رستوران ها نیز افزایش یافته است. یکی دیگر از مدل هایی 
که محبوبیت بیشــتری پیــدا می کند، خواربارفروشــی های 
کوچک تر همراه با تخفیف است، مانند آلدی و 
لیدل که مجموعه کوچک تری از محصولات را 
اغلب از بخش خصوصی ارائه می دهند و هزینه 
سربار پایینی دارند. فروشگاه های یک دلاری که 
مواد غذایی ارزان قیمت می فروشند نیز سهمی 
را بــه خــود اختصــاص داده انــد. »دلار جنرال« 
در ســال های اخیر تعداد فروشــگاه های خود را 
که غذاهای یخچالی و منجمــد ارائه می دهند، 

افزایش داده است. 

چه بلایی بر سر سوپرمارکت ها می آید؟
ســوپرمارکت ها و خواربارفروشــی های کوچک تــر 
حدود ۳۷ درصد از کل هزینه های مواد غذایی آمریکایی ها 
را در سال ۱۹۹۷ تشکیل می دادند. این میزان طبق گفته های 
وزارت کشــاورزی ایــالات متحــده تــا ســال ۲۰۲۲ بــه حــدود 
یک چهــارم کل کاهش یافــت. در مقابــل کلوب هــای انبار و 
مراکز فوق العاده مانند کاســتکو و والمارت ســهم خــود را از 
مخارج غذا از ۴ درصد در ســال ۱۹۹۷ بــه ۱۰ درصد افزایش 
دادند. رســتوران ها و فســت فودها که در همان ســال ۳۳.۶ 
درصد از بودجه غذایی خانوارها را تشکیل می دادند، اکنون 
۳۷.۴ درصد از هزینه های غذایی آنها را به خود اختصاص 
می دهند. داده های »ان آی کیو نیلســن« نشان می دهد که 

سوپرمارکت ها در رقابت با فروشگاه های بزرگ 
در حال از دست دادن جایگاه خود در میان 

مشتریان هستند؛ آنها چه راهکارهایی برای 
جلوگیری از این اتفاق دارند؟ 

رقابت بزرگ

گسترش حضور «اینفلایتر» در فرودگاه ها

سفارش بدون عوارض گمرکی

REPORTگزارش

»اینفلایتــر«، پلتفرم خرده فروشــی و ســفارش 
بدون عوارض فرودگاهی مســتقر در فرانسه در 
حال گســترش حضور خود در فرودگاه هاست. 
اینفلایتــر اولین بــار در ســال ۲۰۱۸ در فــرودگاه 
بیروت-رفیــق حریــری بــا اپراتور جهانــی معاف 
از مالیــات »آئــر ریانتــا اینترنشــنال« آغــاز بــه 
کار کــرد. جدیدتریــن قفســه های هوشــمند آن 
در فــرودگاه »خورخه چــاوز اینترنشــنال لیما« 
بــا مشــارکت »لاگاردر تــراول ریتیــل« و »لیمــا 

ایرپورت پارتنرز« در پرو است.
اپلیکیشــن اینفلایتــر بــه مســافر این امــکان را 
می دهد که کالاهای بدون عوارض خود را قبل از 
رسیدن به فرودگاه سفارش دهد. آنها می توانند 
هزینه خریدهــای خود را درون برنامــه بپردازند 
و آنها را در فروشــگاه یا مانند پــروژه پرو، پس از 

بازگشت دریافت کنند.
در خورخه چاوز اینترنشنال که در حال حاضر 
در حالت توســعه اســت، قفســه های هوشمند 
اینفلایتــر به مســافران ایــن امــکان را می دهند 
که محصولات را از طریق برنامه یا در فروشــگاه 
خروجــی در مســیر خــروج از کشــور خریــداری 
کنند و پــس از بازگشــت به پرو کالاهــای خود را 
دریافــت کنند. ماشــین های خــودکار اینفلایتر 
درست مانند قفســه های هوشــمند آمازون که 
به طور گســترده در چندین کشــور در دسترس 
هســتند، دارای یــک صفحــه لمســی تعاملــی 
بــرای دسترســی بــه اقــلام هســتند. مســافران 
یــک پیــن وارد می کننــد یــا بارکــد چاپ شــده 
در رســید خریدشــان را اســکن می کننــد. آنهــا 
همچنیــن بایــد کارت پــرواز و گذرنامــه خــود را 
اســکن کنند تــا مطمئن شــوند کــه بــرای خرید 
بدون عوارض به خارج از کشــور ســفر کرده اند. 
کمد یا قفسه هوشمند که در خارج از فروشگاه 
معاف از عوارض آئلیا قرار دارد، به طور خودکار 
در مربوطــه را بــاز می کند تــا مشــتریان بتوانند 

محصولات سفارشی خود را جمع آوری کنند.
اگرچــه لاگاردر مســتقر در فرانســه در روزهــای 
ابتدایــی اســت، امــا اطمینــان دارد ایــن روش 
خرید جایگزین، نرخ تبدیل را افزایش می دهد 
و بــه طــور بالقوه بــه مشــتریان جدیدی دســت 
می یابد. مســافران با حمل نکــردن محصولات 
به مقصد، بــار کمتری حمل می کننــد و اگر این 
عادت خرید به طور انبوه انجام شــود، می تواند 

مصرف سوخت در پروازها را نیز کاهش دهد.
پــس از راه انــدازی اینفلایتــر توســط بنیان گذار 
و مدیرعامــل، واســیم ســعدی در ســال ۲۰۱۵، 
ایــن پلتفــرم بــه مــدت شــش مــاه در برنامــه 
شــتاب دهنده ایکــس آپ در اکــول پلی تکنیک 
فرانســه قــرار گرفــت و دو ســال بعــد بــه دلیــل 
پتانســیل رشــد آن، جایزه ایکس گرنت را برنده 

شد.
لاگاردر تــراول ریتیل قبــلاً با اینفلایتــر کار کرده 
اســت و مطابق آنچــه اســتارتاپ ادعــا می کند، 
خــودکار  خرده فروشــی  پیشــنهاد  اولیــن 
بــدون عــوارض گمرکــی در جهــان در فــرودگاه 
ژنــو ســوئیس در پایــان ســال ۲۰۲۱ اســت. ایــن 
سرویس در ابتدا یک دستگاه فروش دیجیتالی 
بــود که تجربــه خریــد کامــلاً دیجیتالــی و بدون 
عوارض گمرکی ۲۴ ســاعته را به مســافران ارائه 

می داد.
مســافرانی کــه بــه فــرودگاه ژنــو پــرواز می کنند 
می تواننــد در عرض چنــد دقیقــه از طریق یک 
پلتفــرم کامــلاً دیجیتالــی بــا اســتفاده از منــوی 
صفحــه لمســی، پرفروش تریــن محصــولات 
معــاف از گمــرک را ســفارش دهنــد، پرداخــت 
کنند و اقــلام را جمــع آوری کنند. هــدف فروش 
اینفلایتر این بود که خدمات آن می تواند مناطق 
فرودگاهی پرترافیک را که احتمال بقای تجاری 
فروشــگاه های فیزیکــی در آنجــا کــم اســت، به 

فضاهای سلف سرویس و درآمدزا تبدیل کند.
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